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Mogo~e bi bilo bolje, ~e bi se
vpra{ali, ali so delavci sploh {e
delavci. Tisti delavci, ki so pono-
sno ~akali na 1. maj in se ga vese-
lili, ker jim je bila prav na ta praz-
nik dana neka veljava, ker so na
ta dan poro~ali o delavskih sho-
dih po radiu in televiziji. Od
povsod so na ta dan veli zvoki
kora~nic. In na vidiku ni bilo
ukrepov, ki bi grozili z zni`eva-
njem pla~ ali z odhodom na cesto.
Ko delavcem ni bilo na vsakem
koraku tla~eno njihovo dostojan-
stvo in kljub te`kim ~asom niso
poznali praga rev{~ine. Ja, pred-
vsem dostojanstva je bilo ve~.
Danes pa se kar nekako uvelja-
vlja razmi{ljanje, da so dana{nji
delavci nekak{ni moderni su`nji. 

V kapitalisti~nih razmerah, ki vla-
dajo danes, se kaj slabega za
delavca lahko zelo hitro zgodi.
Kaj hitro lahko ostanejo brez
regresa, brez pla~anih prispev-
kov za pokojninsko in zdravstve-
no zavarovanje, brez slu`be in s
tem brez pravih mo`nosti za
pre`ivetje. In seveda brez dosto-
janstva. In prav to zadnje najbolj
boli. Marsikje je to postala `e kar
nekak{na folklora. In tisti, ki so
za to odgovorni, se niti krivi ne
po~utijo, kaj {ele, da bi se trudili
spremeniti tako stanje. Mno go -
krat je vse skupaj povezano s kra-
jami in skrbjo za svoje `epe. Prav
tako je `alostno tudi dejstvo, da
dr`ava ne stori ni~, da se take stva-
ri ne bi dogajale. Ne spomnim se
nobenega primera, da bi kdo za -
radi nespo{tovanja delav~evih
pravic in neizpolnjevanja obvez-
nosti do njih odgovarjal pred
sodi{~em, kaj {ele samemu sebi.

Kje je v teh razmerah Talum? [e
imamo slu`be. [e imamo pla~e.
[e imamo regres. [e imamo
dostojanstvo, ~eprav vsi nismo
vedno zadovoljni. Toda zdi se, da
se bomo morali vedno mo~neje
boriti za ohranitev teh vrednot.
Boriti tako z lastnikom, torej z
dr`avo, kot sami s seboj. Dobro
bi bilo, da bi `iveli drug z drugim
v ~im bolj prijaznih odnosih. Ne
po tisti, za Slovence `e skoraj
zna~ilni »{lekapac« navadi. Brez
nevo{~ljivosti in brez privo{~lji-
vosti. ^e se bomo spo{tovali, ~e
se bomo imeli radi med seboj,
nam bo la`e tudi takrat, ko bo
hudo. 
1. maj je – vsaj zame in verjamem,
da tudi za mnoge od vas – {e ved-
no praznik dela. Ne bi smeli dovo-
liti, da nam vzamejo drugi prosti
dan tega praznika. Pa ne zato, ker
imamo po mnenju nekaterih pre-
ve~ prostih dni, ampak zato, ker
bi s tem razvrednotili praznik de -
la. In ~e si v na{i dr`avi kdo zaslu`i
tak praznik, so to prav gotovo
delavci. 

Letos so prvomajski prazniki sku-
paj s 27. aprilom in vikendi dobro
razporejeni. Marsikdo jih bo do -
dobra izkoristil. In prav je tako.
Vsi jih izkoristimo. Za po~itek, za
rekreacijo, za izlete, za do kon ~a -
n je kakih zaostalih del. Predvsem
pa bodimo ponosni na to, da smo
delavci. Kajti od na{ega dela bo
`ivel na{ Talum in od na{ega dela
bo ̀ ivela na{a Slovenija. Vse dru-
go je lari fari. Ali pa bi vsaj mora-
lo biti.p

»Uredni{tvo ~asopisa Aluminij vam `eli lepe prvomajske praznike. @ivel 1. maj.«

UVODNIK

Je 1. maj {e praznik dela(vcev)?

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK

Zbudi me za 1. maj

(MI2)

zbudi me za praznik
kot si me zbujala takrat
ko prvi maj je vel
v zelenju regratovih trat

bosa sva le`ala
gola pozabila na mraz
al se {e spomni{ lu~k
ujetih v kito tvojih las
u-u-u
preden vzel naju je ~as

saj te ne obsojam
seveda si ravnala prav
si pa~ od{la za njim
ki ti bo lahko nekaj dal

~udovita `ena
v zavetju krasnega mo`a
ki lahko kupi ~as
ki zna, ki zmore, ki ima
u-u-u
in ne opazi, da te ni doma

zbudi me za prvi maj!
zbudi me ko stal bo mlaj!

ve{ jaz pa ostajam
v brezskrbju svojega sveta
vpet med gostilno, dom
in hladna jutra delavska

brez velikih ciljev
brez la`nih upov in `elja
sanjam pretekle dni
in ~akam jutro praznika
u-u-u
ki ga {e vedno ljubim za oba

zbudi me za prvi maj!
zbudi me ko stal bo mlaj!



@e kar nekaj ~asa govorimo o
problemu elektrike. Kaj se doga-
ja, kak{en  je problem?

Oskrba Taluma z elektri~no ener -
gi jo je bila za nas vedno dolo~ena
te`ava, ker nikdar za dalj{e
obdobje nismo vedeli, pod kak{ -
ni mi pogoji jo bomo kupovali.
Danes je ta problem {e toliko
ve~ji, ker Talum poleg cene za kri-
zo, ki je v zadnjem ~asu prizadela
celotno industrijo, pla~uje tudi
najvi{jo ceno za elektri~no ener -
gijo med vsemi proizvajalci alu -
minija v Evropi. Po podatkih
Evrop skega aluminijskega zdru -
`en ja je enkrat vi{ja od povpre~ne
cene elektri~ne energije odjemal-
cev v aluminijski panogi v Evropi,
kar je nepremostljiva te`ava za
konkuren~nost Taluma ̀ e danes,
kaj {ele v prihodnosti. Konec leta
2011 preprosto nismo hoteli pod-
pisati pogodb, ki so predvidevale
izjemno visoke cene elektri~ne
energije za leto 2012, saj bi bile
posledica tega velike finan~ne
te`ave. Kljub temu je skup{~ina
dru`be Talum, ki je potekala 

23. de cembra 2011, vodstvu pod-
jetja nalo`ila podpis pogodb za
elektri~no energijo, saj bi v
nasprotnem primeru lahko Talu -
mu grozil izklop iz omre`ja. Cena
elektri~ne energije se `al ni spre-
menila in ostaja {e naprej previ-
soka. Tak{ nih stro{kov elektri~ne
energije na{a proizvodnja ne pre -
ne se. Smo pa ob podpisu pogodb
s proizvajalci elektri~ne energije
od Elesa dobili poro{tvo, ki bo
unov~eno, ~e elektri~ne energije
letos ne bomo mogli pla~ati. V
prvih treh mesecih nismo imeli {e
nobenih neporavnanih zapadlih
obveznosti, trenutno pa imamo z
zagotavljanjem likvidnosti `e
velike te`ave prav zaradi za pa -
danja pla~il dobaviteljem elek-
tri~ne energije.

Kak{ne so v zvezi s tem poteze
in aktivnosti vodstva?

@e lani in tudi leta pred tem, pose-
bej pa v zadnjih treh mesecih, smo
se zelo trudili, da bi ~im ve~ od -
lo~ evalcev ter strokovno in
splo{no javnost seznanili z na{imi

dose`ki v panogi in s prob-
lematiko na podro~ju oskrbe z
elektri~no energijo. Poslovanje v
takih razmerah, pri ~emer mislim
le na ceno elektri~ne energije, ni
ve~ mogo~e. Vsi v Talumu dobro
vemo, da ni poti nazaj, ko se
proizvodnja enkrat ustavi. Zato
smo pripravili vse potrebne os no -
ve, da se bodo lahko tisti, ki
odlo~ajo, ustrezno odlo~ili. Ko -
mu niciramo z lastniki, politiki, tu -
di z drugimi odlo~evalci, da bi
re{itve, ki smo jih pripravili, tudi
uresni~ili. Argumenti so na na{i
strani, o tem ni dvoma.  To do ka -
zuje tudi {tudija »Eksogeni pogo-
ji poslovanja in dolgoro~na vzdr` -
nost poslovnih dose`kov TALUM«
– avtorja sta V. Bole in R. Vol~jak
iz EIPF, Ekonomski in{titut, d. o. o.
–, ki jasno ka`e dru  go pozitivno
posebnost: da spada Talum po
tehni~no-tehnolo{ki uspe{nosti
ter po stro{kovni in ekolo{ki
u~inkovitosti v sam vrh evropskih
proizvajalcev aluminija. Ob tem
moram iskreno povedati, da ver-
jamem v prihodnost Taluma in s
tem tudi vseh nas.

Kaj lahko pri~akujemo v prihod-
njih dneh, tednih, mesecih?

Mi se bomo pogovarjali z vsemi,
ki lahko o tem odlo~ajo, od poli-
tike pa pri~akujemo dejanja v zelo
kratkem ~asu. Talum je pomem-
ben gospodarski motor, kar v teh
~asih nujno potrebujemo. Je
pomemben zaposlovalec, kar je
bistvenega pomena. Ima ljudi, ki
znajo in zmorejo. Vse to znanje,
izku{nje in v zadnjem letu zapi -
sane strate{ke usmeritve, narav -
nane v razvoj, so na{ klju~ni argu -
ment. Od nove vlade torej pri~a -
ku jemo, da bo v okviru pa no` nih

strategij prednostno ob ravnavala
na{ polo`aj, prepoznala prednos-
ti, ki jih ima dru`ba na razli~nih
podro~jih delovanja tako za
dr`avo kot za regijo, ter sprejela
ukrepe, ki bodo omo go ~ili
nadaljnje prestrukturiranje dru` -
be z razvojnimi in inovativnimi
procesi ter programi. 

Vemo, da je Talum pomemben
zaradi delovnih mest, ampak ali
je pomemben tudi za dr`avo? 
Se lahko zgodi, da nas pustijo
na cedilu?

Seveda je Talum pomemben tudi
za dr`avo. Zelo pomemben. Na
Talum je vezanega pribli`no 4 od -
stotke delovno aktivnega prebi-
valstva Upravne enote Ptuj. To
pomeni, da Talum zaposluje ve~
kot 1000 delavcev, pribli`no 3300
prebivalcev podravske regije pa
je odvisnih od dohodkov iz
Taluma. Talum prispeva na letni
ravni okoli 1,5 milijona raz po lo` -
ljivih sredstev ob~ine Kidri~evo,
v dr`avni prora~un pa je samo leta
2011 neposredno z davki in dajat-
vami prispeval 9,5 milijona evrov.
Talum na slovenskem trgu proda
za 37 milijonov evrov izdelkov,
predvsem v avtomobilski indus-
triji, ki ustvari 10 odstotkov
sloven skega BDP in 21 odstotkov
slovenskega izvoza, obenem pa
je identificirana kot ena klju~nih
prioritet v izhodni strategiji Slo -
venije. Slovenska avtomobilska
industrija namre~ vklju~uje ve~
kot  85 podjetij in ve~ kot 600 ko -
operantov, zaposluje pa ve~ kot
147.000 visoko usposobljenih in
strokovnih kadrov. Talum je
pomemben dolgoro~ni partner
tudi z vidika dobaviteljev, saj je
samo lani posloval z 800 do ba vi -
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Talum je zelo pomemben tudi za dr`avo
Tokrat smo predsednika Uprave Marka Drobni~a povpra{ali po aktivnos-
tih, ki jih Uprava izvaja za zagotavljanje oskrbe z elektri~no energijo za
naslednje srednjero~no obdobje. ^eprav je predsednik `e ve~krat
poudaril, da nas s problematiko oskrbe z elektri~no energijo ne `eli
obremenjevati predvsem zato, da bi energijo usmerjali v uresni~evan-
je prestruktu riranja z inovativnostjo kot osnovno strate{ko smer nico,
pa je prav, da nas seznani s trenutnim stanjem in aktivnostmi na tem
podro~ju.

FOTO: SRDAN MOHORI^

Predsednik Uprave Marko Drobni~



ALUMINIJ   {tevilka 4, stran 5

telji, vrednost nabave pa je
zna{ala ve~ kot 290 milijonov ev -
rov.  V tem trenutku je za dr`avo
in gospodarsko rast {e najbolj
pomembna na{a izvozna na -
ravnanost. Smo namre~ pomem-
ben izvoznik (14. najve~ji v Slo -
veniji) in prina{amo pozitivne
u~inke slovenskemu gospodar -
stvu. Teh kazalcev je {e veliko,
zato bi bilo skrajno neodgovorno

do na{ih zaposlenih, do rezulta-
tov v panogi, na~rtovane rasti in
razvoja, ~e ti pozitivni u~inki ne
bi bili prepoznani. To ne bi bilo
nikomur v interesu.  

Ali obstajajo re{itve? Kak{ne so?

Predlog re{itev za odpravo te`av
smo pripravili. Nismo tak{ni, da
bi sedeli kri`em rok in pri~ako-

vali, da nam re{itve poi{~ejo dru-
gi. Toda te re{itve lahko realizira
samo dr`ava kot lastnica. Pou da -
riti moram, da re{itve niso pri -
pravljene tako, da bi terjale k a -
kr{no koli neposredno dr`avno
finan~no pomo~, kar je glede na
finan~no stanje tako ali tako
nemogo~e pri~akovati. Po tre bu -
je mo pa optimizacijo pogojev za
poslovanje za nas kot porabnika

in na{e dobavitelje elektri~ne
energije, kar bi privedlo do po -
ve~evanja pozitivnih u~inkov za
dr`avo. Ne gre torej samo za
zni`anje cene elektri~ne energije,
ampak tudi za ureditev lastni{ke
strukture Taluma, ki nam bo
omogo~ala dolgoro~ni obstoj, s
tem pa tudi mo`nost uresni~eva -
nja strategije in ohranitve delov -
nih mest.p

V tej {tevilki na{ega glasila ne
bom mogel mimo aktivnosti, ki jih
v tem ~asu izvajamo preko novo-
nastalih ministrstev in njihovih
ljudi, ki so zadol`eni za to, da bi
dr`ava ustvarjala mo`nosti za ~im
bolj{e pre`ivetje njenega ljudstva.
Na{e trenutno poslanstvo, ko se
udele`ujemo sestankov, je, da
izhajamo iz tega, da je ve~inska
lastnica dr`ava. Ta lastnica ima pri
nas premo`enje, ki je vredno ve~
kot sto milijonov. Mi kot uprava
in vodilni Taluma upravljamo to
premo`enje z namenom, da bi
dosegali ekonomske rezultate.
Zato mislimo, da je prav, da bi
skupaj z lastnico dosegli kompro-
mise, ki bi omogo~ili dolgoro~no
rast in razvoj tega podjetja.
Prej{nji teden je Grega Repov` v
Mladini zapisal, kako je Angela
Merkel reagirala, ko je pred tremi
leti nem{ki koncern Opel za{el v
te`ave. Odpu{~anje, zapiranje,

razprodaja, konec. Slabe poslov -
ne odlo~itve, komu mar, 8000 lju-
di takoj na cesto. Toda kanclerka
je Ameri~anom rekla ne. Njena
vlada se je sistemati~no lotila
re{evanja tega zasebnega podje-
tja. Noben neoliberalec kanclerki
ni o~ital, da to ni delo vlade. V
veliki Nem~iji so hoteli z vsemi
instrumenti re{iti 8000 delovnih
mest. 
Novica iz sobotnega Dela pa
napoveduje, da bo prvi vladni
obisk namenjen Podravju. Zelo
sem bil razo~aran, ko sem v ~lan-
ku videl, da med podjetji, ki jih
bodo obiskali, ni na{ega podjetja.
Skoraj ne morem verjeti, da je pot
lastnike vodila mimo nas. Kljub
temu upam, da bo pri{lo do spre-
memb. Kajti le skupaj z vlado in
posrednimi lastniki bomo na{li
pot, da bo strokovno spoznanje
omogo~ilo izkoristiti prilo`nosti,
ki jo imamo zaposleni in lastniki.p

Pravkar je Evropsko aluminijsko
zdru`enje objavilo uradne podat-
ke o aluminijski industriji v letu
2010.
Najve~, kar 37 odstotkov alumini-
ja se uporabi v prometu, 27  odstot -
kov  v gradbeni{tvu, 17 odstotkov
v pakiranju in embala`i, 14  odsto-
tkov v strojegradnji in 7 odstotkov
v druge namene.
V Evropi je bilo leta 2010 v alu-
minijskem sektorju zaposlenih
255.000 delavcev. V {estih rudni-
kih so nakopali  3,2 milijona ton
boksita, v 12 tovarnah glinice pro -
izvedli 6,5 milijona ton glinice, v

34 elektrolizah smo pridobili 4,4
milijona ton primarnega alumini-
ja ter v 160 obratih reciklirali {e
4,3 milijona ton aluminija. V 55
valjarnah so proizvedli 4,5 milijo-
na ton valjanih izdelkov iz alumi-
nija, v 300 stiskalni{kih obratih 3,2
milijona ton profilov ter v 2400
livarnah 3,4 milijona ulitkov. 
Ali je torej aluminij pomemben
element zaposlovanja in nadalj-
nje industrijske uporabe tudi v
Evropi, naj si vsak odgovori sam.
Objavljene {tevilke nazorno po -
vedo dovolj.p

Ne morem verjeti,
da k nam ni bilo lastnikov

MAG. FRANC VISENJAK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Najve~ aluminija
se uporabi v prometu 
Evropska aluminijska industrija leta 2010

DR. ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^

Mag. Franc Visenjak, ~lan Uprave Taluma Dr. Zlatko ^u{, ~lan Uprave Taluma
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Tovari{i in tovari{ice!

Za na{ praznik (1. maj, praznik
dela) vas ne bom zmerjal z gospo-
di in gospemi. Ta dva izraza hli -
njene spo{tljivosti vna{ata hlad
med govorca in ogovorjenega.
Tis te, na katere se nana{ata, osa -
mita: vsak je sam svoj gospod.
Nih~e pa ni sam svoj tovari{. To -
va ri{i smo drug za drugega.
Skupaj. Solidarno.
Izvirno je 1. maj praznik industrij -

skih delavcev v spomin na nji-
hove tovari{e, ki so padli pod stre-
li kapitalisti~ne dr`ave, ko so se
solidarno potegovali za bolj{e
delovne razmere, vi{je mezde in
kraj{i delovni ~as. To je praznik
dela, kolikor se delo bojuje proti
kapitalu. Prvi maj je praznik
delavcev, ne kapitalistov. Zapi -
ranje tovarn, selitev kapitala v
dr`ave s cenej{o delovno silo, pla -
~evanje dolgov {pekulantov, ki so
nas spravili v krizo, iz denarja
davkopla~evalcev (namesto da bi
jih razlastili) so razredni boj ka -
pitala proti delu. V krizi 1. maj ne
more biti praznik vseh. Ni ~udno,
da se predstavniki dr`ave in servis
javnosti po~utijo nelagodno. Zelo
upravi~eno se jim lahko zdi, da to
ni njihov praznik.
V obdobju, ko je nastal ta praznik,
so bili postavljeni temelji sodob-
ne organizacije dela in s tem tudi
sodobne ~love{ke dru`be. Vzpo -
stav ljeni so bili minimalni stan-
dardi ~lovekovih pravic, med
katere spadajo tudi osemurni
delovnik, pravica do po~itka in
druge delavske pravice, ki so bile
kasneje zapisane v Splo{no de -
kla racijo ~lovekovih pravic pri

Zdru`enih narodih. To niso pra -
vice samo neke dr`ave, to niso
pravice samo nekega dela na{e
zgodovine, to so pravice celotne-
ga sveta in to so ve~ne pravice.
Prav je, da se zato spomnimo
obdobja, ko so te pravice nastale,
in obdobja, ko so demonstracije,
stavke, pogajanja z delodajalci in
druge oblike delovanja delav -
skega gibanja omogo~ile, da so
~lovekove pravice postale po -
polne.

Delo je temeljna vrednota

Danes je delo {iroko sprejeto kot
temeljna vrednota in je kot tako
sprejeto povsod po svetu. Delo ni
blago in delo mora imeti svoje
dostojanstvo. To se v~asih seve-

da pozablja, toda ob prazniku,
kakr{en je dana{nji, v ~asu, ko
gledamo skozi dalj{o perspekti-
vo, tega nikakor ne smemo po -
zabiti. Prvi maj je bil kot praznik
pri nas uzakonjen leta 1948, v
nekaterih dr`avah ̀ e prej, v neka-
terih dr`avah pa {e vedno ni.
Tako kot sindikati smo tudi vsi
posamezniki vpeti v dru`bena
dogajanja. Danes `ivimo v ~asih
globalizacije in v ~asih, ko posta-
jajo pomembne in se zdijo od -

lo~ilne druge vrednote. Ven dar
pa moramo vedeti, da civiln-
odru`bena organiziranost ostaja
kriti~nega pomena zato, da se
lahko v novih razmerah znajde-
mo, da so v novih razmerah sa -
do vi dela ustrezno cenjeni in da

SINDIKAT

Delu ~ast in oblast

IGOR JEZA
predsednik SKEI, Konference
sindikalnih podru`nic Kidri~evo 
FOTO: SRDAN MOHORI^
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bi bili sadovi globalizacije po raz -
del jeni bolj enakomerno. Glo ba -
lizacija je prinesla velik napredek
~love{tvu, vendar hkrati vseh
sadov napredka ni razdelila pra -
vi~no. Za pravi~nost delitve
sadov dela se moramo {e po{teno
potruditi. Velik del sveta `ivi v
nevzdr`nih razmerah, brez dob -
rega upanja v prihodnost. To se -
ve da vsi vemo, vendar to ni
dovolj. Spoznanje o tem zahteva,
da se aktivno vklju~ujemo v
odpravljanje krivic tako doma kot
po svetu, da posami~no in kot
organizirane skupine delujemo
za odpravljanje te`av in krivic,
zna~ilnih za dana{nji svet.

Delo in dostojanstvo

Ob dana{njem prazniku dela mo -
ramo vedeti tudi, da delo in dos-
tojanstvo, ki ga delo prina{a, ne
bosta imela polne izpolnitve, ~e
ne bomo skrbeli za take cilje, kot
so razumevanje modernih oblik
rev{~ine, takih oblik, ki ~loveka
izklju~ujejo iz dru`be, ~e ne bomo
razumeli in pravo~asno delovali
za bolj{o medgeneracijsko soli-
darnost, za odpravljanje vseh
oblik nasilja in pritiskov na de -
lovnem mestu in v dru`bi. Vsega
tega se moramo spominjati ob
delavskem prazniku, ob medna -
rodnem dnevu dela.  
Prispevek dela in delavcev k
ekonomski stabilnosti in eko -
nom ski uspe{nosti je velik, ven-
dar ne vselej ustrezno priznan.
Dele` pla~ v dru`benem bogast -
vu ni vselej ustrezen in dele`
dobi~kov, kapitala, nagrad me -
ned ̀ erjev, odpravnin in po dob -
nih razdelitev je v~asih prevelik.
Vsa ta vpra{anja je treba postavi-
ti na dnevni red. O vseh teh vpra -
{an jih se je treba pogovarjati in
praznik dela je dober trenutek, da
{e enkrat opozorimo, da je za vse
to treba najti re{itve.

Na koncu vam v imenu SKEI,
Konference sindikalnih podru` -
nic Kidri~evo ̀ elim prijetno praz -
no vanje praznika dela.p

Napoved

Dragi otroci zaposlenih skupine Talum

Petek, 25. maja bo spet naš dan. Ponovno bomo organizirali že naše tradicionalno srečanje na temo zdravje, gibanje,
veselje, rekreacija.
Kaj vam pripravljamo za letos, naj ostane skrivnost. Verjemite, zgodba že nastaja. Zanimivo bo!
Poskrbeli bomo, da vam bo popoldan s starši in v naši družbi ostal v lepem spominu.p

Obseg proizvodnje elektrolizne-
ga aluminija je lani dosegel 91
odstotkov polne proizvodne
zmogljivosti, saj smo v obdobju
od januarja do septembra posto-
poma zagnali vse elektrolizne
celice. Proizvedli smo 75.301 ton
elektroliznega aluminija, kar je za
1 odstotek ve~, kot smo planira-
li, in hkrati za 87 odstotkov ve~
kot v istem obdobju leta 2010. V
obdobju od januarja do septem-

bra smo namre~ zagnali 82 ob -
novljenih elektroliznih celic in od
takrat dalje obratuje elektroliza s
polno proizvodno zmogljivostjo.
Sicer pa je kljub {tevilnim izklo-
pom elektroliza v letu 2011 obra-
tovala stabilno.  
Uspelo nam je zagotoviti, da je
oskrba s surovinami v glavnem
potekala nemoteno in skladno s
potrebami proizvodnje skupine
Talum.

Ustvarili smo 115.622 ton bla -
govne proizvodnje proizvodov iz
aluminija, kar je za 4 odstotke
manj od na~rtovanega in za 11 od -
stotkov ve~ od ustvarjenega fizi~ -
nega obsega blagovne proizvod-
nje v letu 2010. 
Leta 2011 je zna{ala blagovna
proizvodnja drogov 57.567 ton,
livarskih zlitin v obliki palic in
hleb~kov smo proizvedli 33.013
ton, rondelic 20.716 ton, izparil-

Poslovanje v letu 2011

LETNO PORO^ILO

DRAGICA LESKOVAR

Leto 2011 je bilo prvo leto poslovanja v spremenjeni organizacijski
obliki, leto, ko smo ponovno zagnali vse elektrolizne celice, ter leto,
ki bo zaznamovano z nedoseganjem konkuren~nih pogojev pri oskr-
bi z elektri~no energijo kot najpomembnej{o surovino za proizvod-
njo primarnega aluminija. 



nikov samo 624 ton, ulitkov 1.458
ton in {irokega traku 2.243 ton. 
Povpre~na borzna cena alumini-
ja, dose`ena na Londonski borzi
kovin, je lani zna{ala 2.395,39
dolarja na tono oziroma 1.719,96
evra na tono. V dolarjih je bila za
4 odstotke vi{ja od v Talumu
na~rtovane, v evrih pa za 3 odstot-
ke manj{a.
Leta 2011 smo prodali skupaj
113.414 ton vseh proizvodov iz
aluminija, kar je v primerjavi s pla-
niranim obsegom za leto 2011 5
odstotkov manj, v primerjavi s
prodajo, ustvarjeno leta 2010, pa
za 12 odstotkov ve~. Od skupne
prodaje smo na doma~em trgu
prodali 19.143 ton oziroma 17
odstotkov, v dr`ave Evropske
unije 82.100 ton oziroma 72
odstotkov in v druge dr`ave
12.172 ton ali 11 odstotkov.
Skupina Talum je lansko leto
ustvarila 261.362.661 evrov ~istih
prihodkov iz prodaje, ki so za 6
odstotkov ve~ji od planiranih za
leto 2011 in za 35 odstotkov ve~ji
od ustvarjenih v letu 2010. 
Iz podatkov v skupinskem izka-
zu poslovnega izida za leto 2011
ugotavljamo, da je skupina Talum
poslovno leto 2011 zaklju~ila z
negativnim rezultatom iz poslo-
vanja v absolutni vrednosti
–9.712.506 evrov ter z negativnim
~istim poslovnim izidom v abso-
lutni vrednosti –7.334.776 evrov.
Po stanju na dan 31. decembra
2011 je bilo v skupini Talum zapo-
slenih 1.024 sodelavcev, kar je 5
odstotkov manj, kot smo planira-
li za konec leta 2011.
Skupina Talum ima sprejeto
Politiko za kakovost, ravnanje z
okoljem ter varnost in zdravje pri
delu skupaj z zastavljenimi cilji, v
skladu s katero tudi posluje.
Dolgoro~ni cilji na podro~ju rav-
nanja z okoljem so bili za leto 2011
sprejeti za naslednja specifi~na
podro~ja: emisije v zrak, emisije
v vode, ravnanje z odpadki in
nevarnimi snovmi.
V skupini Talum se je lani pri -
petilo 26 nezgod pri delu in 
5 nezgod na poti na delo. Zaradi
nezgod pri delu je bilo izgublje-
nih 625 delovnih dni, zaradi
nezgod na poti na delo oziroma
iz dela pa 137. Skupaj je bilo zara-
di nezgod pri delu ter nezgod na
poti na delo in iz dela leta 2011
izgubljenih 762 delovnih dni.p
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{tevilo zaposlenih na dan 31. 12. 2011 1024

skupni prihodki za leto 2011 272.141.345 EUR

skupni odhodki za leto 2011 279.588.218 EUR

poslovni izid pred obdav~itvijo -7.446.873 EUR

~isti poslovni izid -7.334.776 EUR

Proizvod EM
Ustvarjeno Plan

2011 2010 2011

Redna proizvodnja

drogovi t 53.867 42.785 48,9

palice t 5.418 0 10,9

hleb~ki t 27.594 24.473 25,2

rondelice t 20.445 20.456 18,5

izparilniki, ulitki t 2.082 2.124 2.903

Skupaj redna proizvodnja t 109.407 89.839 106.403

Storitve predelave t

drogovi t 3,7 13.934 11.525

{iroki trak t 2.243 0 0

rondelice t 272 0 2

skupaj storitve predelave t 6.215 13.934 13.525

blagovna proizvodnja skupaj t 115.622 103.773 119.928

Proizvod
Ustvarjeno Plan

2011 2010 2011

drogovi 50,4 39,6 40,8

livarske zlitine 27,7 24,5 30,1

rondelice 18,2 20,1 15,4

izparilniki, ulitki 1,8 2,1 2,4

{iroki trak 1,8 0 0

Skupaj 100 86 89

Zap. 
{t.

Elementi

Ustvarjeno Indeksi

2011 2010 1:2

1 2 3

1 ~isti prihodki od prodaje 261.362.661 193.267.794 135

2 sprememba zalog proizv. in nedok. proiz. 237.725 5.204.114 5

3 usredstveni lastni proizvodi in lastne storitve 154.487 4.170.006 4

4 drugi poslovni prihodki (s prev.posl.prih.) 1.845.476 20.501.883 9

5 stro{ki blaga, materiala in storitev 239.279.833 178.282.392 134

6 drugi poslovni odhodki 214.118 881.982 24

7 {tevilo zaposlenih iz ur 1.004 1.041 96

8 dodana vrednost (1 + 2 + 3 + 4 - 5 - 6) 24.106.398 43.979.423 55

9 dodana vrednost na delavca (8 : 7) 24.01 42.247 57

Klju~ni podatki za leto 2011

Ustvarjena blagovna proizvodnja aluminija

Struktura fizi~nega obsega ustvarjene prodaje, v %

Izra~un bruto dodane vrednosti, v EUR
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Zahteve so podobne tistim za vi -
lice, ki jih proizvajamo za KTM,
torej brezhiben videz in zelo
zahtevni kriteriji glede mehan-
skih in metalografskih lastnosti.
Vilice se vgrajujejo v BMW-jev
motocikel S 1000 RR, Bavarci pa
si s tem motociklom lastijo tudi
naslov proizvajalca najzmoglji -
vej {ega serijskega motornega
kolesa na svetu.
Iz informacij o motornem kolesu,
v katero so vilice vgrajene, je raz -
vidno, da gre pri celotni zadevi za
izredne tehnolo{ke izzive.
Podatki o motociklu jasno govo -
rijo o tem, kak{en izziv pomeni-
jo sestavni deli tak{nega stroja.
Nizka te`a super{portnih motor-
jev je danes pogoj za ustrezno
vozno dinamiko in nenazadnje
spada med naju~inkovitej{e mar-
ketin{ke adute. Zadeva pride kar
hitro v navskri`je z zakonitostmi
ulitkov, saj ti za optimizacijo iz -
del ka nemalokrat potrebujejo

razne odebelitve, napajalna rebra
itd., ki pa se jih konstruktorji in
oblikovalci v velikem loku izo gi -
ba jo, saj pomenijo dodatne grame
v skupni masi kon~nega izdelka.
Za ilustracijo, kako pomembna
vlogo igra te`a, lahko povem, da
tehta nanos barve, v katero sta
odeta {asija motorja in pogonski
agregat, 500 g. Za marsikoga je to
nepomembno, BMW pa vlaga ve -
li ko sredstev in napora v re{itve,
kako ukiniti barvo oz. zagotoviti
{e la`jo alternativo za korozivno
obstojnost in estetski videz ob
primerljivih stro{kih. 
Glede na silo, vozne  in di na mi~ -
ne obremenitve, ki jih mora pre-
na{ati skromnih 5 kg aluminija v
nihalki, je jasno, da predimenzio -
niranja in s tem dodatne rezerve
pri varnosti prakti~no ni. Izdelek
mora biti brezhiben, pogled na
ulitek pa dobi tako povsem novo
dimenzijo – zaupanje v proizvod.
Pri hitrosti 300 km/h preprosto ni

prostora za kakr{ne koli napake.
Predstavljajte si: drvite po cesti,
oble~eni v 2 mm debelo usnjeno
obleko, okoli vas zrak, pod vami
asfalt, ki vam, ~e gre kaj narobe,
grozi z bru{enjem do kosti … V
tak{ni situaciji so popolnoma
nepredstavljive misli v slogu:
»Bodo zdr`ala kolesa, bodo po ~i -
le vilice?«  Brezskrben ob~utek
zah teva od motorista popolno za -
u panje v svoj stroj, v znamko
BMW ter nenazadnje tudi v Ta -
lum. 
Izredne zahteve so povzro~ile, da
se postopek izdelave teh vilic
bistveno razlikuje od postopka
izdelave drugih ulitkov, saj je
veliko kompleksnej{i, in to od
priprave taline do zelo speci fi~ -
nega litja. Prenos vilic za BMW je
bil zato zahteven projekt, saj je
bilo treba izvesti veliko prila go -
ditev na livnem stroju in kokili ter
na jedrovniku in stroju za izdela-
vo jeder. Za~etek projekta so zaz-

ULITKI

Brezhiben izdelek, ki vzbuja zaupanje 
Projekt BMW

HELGA LENART, DAVOR PE^NIK
FOTO: DARKO FERLINC

Zaradi te`av, ki jih ima podjetje BMW z dosedanjim dobaviteljem, smo
skoraj ~ez no~ dobili prilo`nost sodelovati kot mo`en dobavitelj ohi{ja
nihajnih vilic na motociklu z delovno oznako K46.

BMW s tem motociklom podira
prodajne rekorde v segmentu
super{portnih motociklov, tradi-
cionalno japonsko konkurenco
Honda, Yamaha, Suzuki, Kawasaki
pa je s tem modelom dobesedno
ugnal v kozji rog. Uspe{no sodelu-
jejo tudi na dirkah svetovnega
prvenstva Superbike. Letos na nji-
hovih dirkalnikih jezdita Italijan
Marco Melandri ter Britanec Leon
Haslam in dosegata odli~ne uvrstit -
 ve. Naslednja dirka bo 6. ma ja na
italijanskem dirkali{~u Monza,
prenos bomo lahko spremljali na
Eurosportu in mogo~e bo na{a
vple tenost v BMW-jev projekt k
ogledu pritegnila tudi kak{nega
talumovca …

Motor premore 193 KM pri 999 cm3

delovne prostornine, z relativno
skromnimi predelavami pa BMW
ponuja komponente, ki omogo ~a -
jo, da ta stroj razvije prek 200 KM.
Vse to ob skromni te`i motocikla
– 183 kg! Hitrost motocikla je elek-
tronsko omejena na 300 km/h, po
deblokadi pa omogo~a hitrosti
prek 320 km/h. Helga Lenart s predstavnikom bavarskega giganta BMW Prototip vilic za BMW-jev motocikel
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namovali zelo kratki roki za
za~etek litja in izdelave jeder, saj
je od prispetja orodij v Talum in
za~etka litja minilo le teden dni.
Prvi preizkusi so bili uspe{no
opravljeni. Pri litju vilic ni bil
opravljen samo prenos tehnologi-
je iz podjetja Eralmetall, temve~

smo preizku{ali tudi pripravo
taline in brizganje kokile za iz bolj -
{anje kakovosti vilic – na primer
povr{ina vilic ter razpoke, ki se
na njih pojavljajo na dolo~enih
mestih.
Projekt trenutno miruje zaradi
dobave nove matrice kokile, saj

jo je bilo treba predelati, kljub
temu pa smo si pridobili dobre
izku{nje, predvsem pa zado-
voljstvo in naklonjenost kupca, ki
so ju izrazili odgovorni  uslu`ben-
ci BMW. V zahvalnem pismu so
se zahvalili vsem, ki smo sodelo-
vali pri projektu. Slednje lahko

nedvomno veliko pomaga pri
odpiranju novih vrat v bavarskem
gigantu. Zagotovo se bodo v pri-
hodnosti pojavile nove prilo`nos-
ti, od nas pa je odvisno, ali jih
bomo znali dobro izkoristiti in
tako potrditi na{ slogan: »Skupaj
zmoremo skoraj vse!«p

To lahko trdimo tudi za Talum.
Od uvedbe ERP IS Baan imamo
namre~ na voljo velike koli~ine
podatkov, iz katerih pa moramo
znati izlu{~iti prave informacije. V
ta namen smo v Informatiki `e v
preteklem letu za~eli graditi po -
dat kovno skladi{~e (OLAP), ki ga
bomo med letom {e nadgradili,
predvsem na proizvodnem pod -
ro~ju. Podatkovno skladi{~e ne -
po sredno zdru ̀ u je podatke iz
transakcijskega informacijskega
sis te ma in drugih aplikacij in za -
gotavlja enoten pogled na podat-
ke ne glede na njihov izvor. Tako
nam omogo~a na hiter, enostaven
in pregleden na~in analizirati
podatke s pomo~jo Excela. Za ve -
dati se moramo tudi, da samo
kakovostni podatki lahko dajo
kakovostno informacijo. Zato
moramo skrbno in natan~no na -
~rto vati vse spremembe po slov -
nih pravil, natan~no implementi-
rati vse spremembe na operativni
ravni in poskrbeti, da vsi zaposle-
ni podatke pravilno vnesejo. Na -
pake na operativni ravni se naj-
bolj odra`ajo ravno na analiti~ni
ravni.

Podatkovno skladi{~e je osnova
za izgradnjo u~in ko vitega po ro -
~il nega sistema (BI), ki nam bo
omogo~al dostop do kakovostnih
informacij in dnevno spremljanje
vseh vidikov poslovanja. Prvi
zametki so bili narejeni konec
preteklega leta. Aktivnosti nada-
ljujemo tudi letos, trenutno pred-
vsem na finan~no-ra~unovod-
skem in marketin{kem podro~ju;
za obe podro~ji skupaj s predstav-
niki omenjenih slu`b opredelju-
jemo klju~ne elemente po ro -
~anja.  
Izbrano okolje za poro~anje je
platforma Microsoft Office Share
Point. Na tej platformi je zasno-
van tudi Talumov intranetni por-
tal. 

Zavedati se moramo, da je kako-
vostna informacija  temelj za pra-
vilnost odlo~anja.p

INFORMATIKA

Preve~ podatkov, 
premalo informacij

MILICA PI[EK

Popolna informacija je v praksi bolj ali manj nedosegljiva,
zato nam informacij obi ~ajno vedno manjka in jih nikoli ne
more biti preve~. Tisto, ~esar je pogosto preve~, so podat-
ki.

Poro~anje na ravni podjetja
Share point

Analitika

OLAP/podatkovno skladi{~e

Baan IV Spremljanje 
tehnolo{kih podatkov

Dinami~na      poro~ila
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Ivan Herti{, vodja skupine za
vzdr`evanje v dru`bi Talum Ulit -
ki: 
»Delo, ki ga opravljam v Ulitkih,
je zelo raznoliko, zato se mi zdi
pomembno, da predloge tudi
zapi{em. Pri tem me motivira
predvsem misel, da lahko z vsako
koristno spremembo na stroju ali
napravi zmanj{amo zastoj v
proizvodnji in tako omogo~imo
nemoteno proizvodnjo. Enako
mislim tudi za sodelavce v skupi-
ni za vzdr`evanje strojev in na -
prav, ker vsak realiziran inovacij -
ski predlog pomeni la`je, hitrej{e
in ve~krat tudi bolj varno delo.
Tudi v skupini za vzdr`evanje z
veseljem prisluhnem predlogom
sodelavcev, ker imajo veliko de -
lovnih izku{enj in lahko veliko
pripomorejo k bolj{emu vzdr`e -
vanju.
V enoti je kar nekaj delavcev, ki
zapisujejo spremembe ali jih
predlagajo ustno. Zavedajo se, da
je le dobro in vestno delo temelj
razvoja in napredka. So pa tudi
delavci, ki preprosto nimajo moti-
va, da bi kaj predlagali, ~eprav
mislim, da to niso slabi delavci,
saj svoje delo opravljajo vestno,
vendar se zelo te`ko odlo~ijo, da
podajo kak{en koristen predlog.
Pri podajanju in kasnej{i realizaci-
ji predlogov imamo v enoti pod-
poro nadrejenih, saj je to stvar, ki
se ti~e vseh zaposlenih in zago-
tavlja napredek in razvoj enote in
tudi Taluma kot celote.

Skupaj z nadrejenim se o vsakem
predlogu pogovorimo in sku {a -
mo {e kaj dodati ali spremeniti. 
Moji predlogi se nana{ajo pred-
vsem na elektro in strojno pod -
ro~je pa tudi na drugo, saj pri delu
ali obhodu enote opazi{ marsikaj
in dobi{ razli~ne ideje.
Menim, da predlogi ali ideje, ki jih
zapi{emo, ne morejo veliko iz -
bolj {ati strojev in naprav v pro -
izvodnji, lahko pa pripomorejo
do kar lepih prihrankov v eko -
nom skem smislu. Pa ne samo v
delovni enoti, ampak tudi v Ta lu -
mu kot celoti, kajti v teh kriznih
~asih je dobrodo{el vsak reali -
ziran predlog.« 

Miran Krajnc, vodja proizvodnje
v dru`bi Talum Ulitki:
»Ivan Herti{ je v dru`bi Ta -
lum Ulitki zaposlen kot vodja
vzdr`evanja naprav. Pri oprav -
ljanju servisnih in interventnih
dejavnosti naprav se pogosto
sre~uje z zastoji na napravah, ki
so najpogosteje vzrok za zaus-
tavitev proizvodnega procesa.
Ravno zastoji so bili povod za nje-
govo inovativno razmi{ljanje o
tem, kako izbolj{ati proces pri
vzdr`evanju naprav. Vsi njegovi
predlogi se realizirajo z naj manj -
{imi mo`nimi stro{ki, vendar
ogromno pripomorejo k izbolj -
{anju stanja naprav ter k la`jemu
in varnej{emu delu zaposlenih v
proizvodnem procesu.«p

INOVATIVNOST

Prisluhnimo predlogom sodelavcev

@e v eni izmed prej{njih {tevilk smo omenili, da je bil Ivan Herti{ z dese-
timi predlogi leta 2011 na drugem mestu po {tevilu prijavljenih inovacij -
skih predlogov. Prav zaradi tega smo njega in vodjo proizvodnje, kjer
je Ivan Herti{ zaposlen, prosili za mnenje.

MAG. KARMEN JO[T
FOTO: SRDAN MOHORI^

Podjetje Prejeti

Aluminij 18

In{titut 9

Rondelice 7

Servis in in`eniring 7

Livarna 4

Ulitki 0

Izparilniki 0

[tevilo prejetih predlogov v prvih treh mesecih leta 2012

Ivan Herti{

Miran Krajnc
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V Talumu si `e bil zaposlen. Kdaj
si pri{el in kak{ne so bile takrat
tvoje naloge? 

V Talumu sem se zaposlil leta
2007 kot pripravnik v kadrovski
slu`bi. Poprijel sem za vsako delo
v pisarni te slu`be, saj izku{enj na
tem podro~ju nisem imel, sem pa
hitro spoznaval delo v tovarni.
Zato sem tudi dokaj hitro za~el

delati na podro~ju stikov z javnos-
tmi, vodenja in organiziranja
dogodkov, promocije Taluma in
vsakdanjega komuniciranja z me -
diji. Takrat sem organiziral tudi
slovesno prireditev ob za prt ju
elektrolize B, bil del velikega zgo -
dovinskega dogodka v Talu mu,
na kar sem tudi zelo ponosen. 

Po uspe{ni kandidaturi na pred-
zadnjih volitvah si s stranko SD
postal poslanec v slovenskem
parlamentu. Za kaj si se kot poli-
tik zavzemal?

Politika je tudi svojevrstna izku{ -
nja, to, da sem bil izvoljen za

poslanca, je bil zame osebno velik
uspeh. Zato sem tudi sku{al na
vse na~ine upravi~iti zaupanje lju-
di in prek poslanske pisarne po -
ma gati vsakomur. Marsikje sem
bil uspe{en, marsikje tudi ne. V
ospredje sem vedno postavljal
interese ljudi, zato mi je tudi v veli-
ki meri uspelo uresni~iti svoj
predvolilni program. Tega med
politiki manjka, predvsem manj-
ka konkretnih dejanj in uresni ~e -
van ja obljub. Sam sem bil najbolj
dejaven na podro~ju lokalne sa -
mouprave, saj sem hotel v na{e
okolje pripeljati ~im ve~ projek-
tov, na podro~ju sociale, kjer sem
dosegel zvi{anje cenzusa za pri-
dobitev {tipendije in s tem 10.000
novih {tipendij, nasprotoval pa
odvzemu {tipendij za dijake, ven-
dar sem bil preglasovan. Tudi na
mednarodnem podro~ju mi je
bila zaupana naloga, in sicer vo -
den je skupine za odnose z ZDA
in Brazilijo. Skupaj z veleposlani-
ki sem iskal poti do na{ih gospo-
darstvenikov in odpiral mo`nos-
ti za nove projekte.   

Po slabih {tirih letih si se vrnil v
Talum. Tokrat se ukvarja{ z
odnosi z javnostmi. 

Res je, imel sem izbiro, ali koris-
titi poslansko nadomestilo celo
leto ali se v roku treh mesecev od
prenehanja mandata vrniti v
Talum, kjer sem imel zamrznjeno
delovno mesto. Izbral sem sled-
nje, ker me delo v Talumu veseli,
ker nisem `elel do konca »vle~i«
poslanskega nadomestila – nav -
se zadnje to ne bi bilo po{teno do
vseh drugih ljudi, ki tak{nega
privilegija nimajo. V treh letih sem
si nabral veliko izku{enj ravno na
podro~ju delovanja z mediji in
komuniciranja s tistimi, ki odlo -

~ajo. Zato bom dal vse od sebe,
da Talumu na tem podro~ju ~im
bolj pomagam. 

Kako po {tirih letih gleda{ na
Talum?

Talum je zame podjetje z odli~ -
nimi ljudmi, ki vedo, kaj delajo.
Znanje v Talumu je izjemno, mi -
selnost pa precej druga~na kot
miselnost nekaterih v javnem sek-
torju. Pa ne vseh, da ne bom komu
naredil krivice. Moja naloga je, da
{ir{a javnost ve, kaj Talum je, kaj
dela, kak{ne projekte razvija,
kak{ni so njegovi problemi, in
delati tako, da se v zvezi s Ta -
lumom pojavlja ~im ve~ pozi-
tivnih zgodb.

Kak{no je tvoje mnenje o najno-
vej{ih vladnih ukrepih? In odnos
nove garniture do Taluma?

Nekatere vladne ukrepe podpi-
ram, upam samo, da na koncu
bremena celotne krize ne bodo
prenesli na ljudi, ki zanjo niso
krivi. Zdi se, da ta trenutek ve~ina
ukrepov zadeva predvsem dru ̀ i -
ne in da se bodo njihovi prihod-
ki drasti~no zni`ali. Pogre{am
ukrepe za pomo~ gospodarstvu
in strukturne ukrepe, pri katerih
ne bo klju~no samo var~evanje,
ampak tudi razvoj. Kar se ti~e
odnosa do Taluma, pa je dejstvo,
da ta trenutek potrebujemo
sogovornika na vladni strani, ker
imamo resen problem. Elektrika
je sicer problem `e dolgo ~asa,
postaja pa {e toliko ve~ji, ker se
je situacija na trgu popolnoma
spremenila. Talum pod takimi
pogoji ne bo ve~ konkuren~en,
zato je re{itev nujna. Mi smo
re{itve pripravili, vemo, kaj je tre-
ba narediti. To pa lahko naredi
samo dr`ava kot lastnica. I{~emo
torej sogovornika, `eleli smo, da
pride vlada tudi v Talum, naredili
pa bomo vse, da nekdo ~im prej
sprejme odlo~itev o tem, kako
naprej. Pri vsem tem ne smemo
pozabiti, da dr`ava prav tako
potrebuje Talum, kot mi potrebu-
jemo njih, saj smo pomemben
zaposlovalec v regiji, pomemben
izvoznik v dr`avi, zato je dogo vor
nujen. Verjamem, da je ta dogo -
vor tudi mogo~.p

INTERVJU

Kratek pogovor z 
Dejanom Levani~em

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Dejan Levani~
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Dr`ave ~lanice EU morajo spreje-
ti ukrepe (smernica 2004/35/ES),
s katerimi bodo spodbujale ustre-
zne gospodarske in finan~ne sub-
jekte k razvoju instrumentov fi -
nan~ nega jamstva in trgov z nji-
mi, vklju~no s finan~nimi meha -
nizmi, v primeru pla~ilne nespos-
obnosti oseb, ki so odgovorne za
prepre~evanje in sanacijo okolj-
ske {kode. Zakaj je bila ta direkti-
va sprejeta? Ker se kljub nespor-
ni vse ve~ji ozave{~enosti in pri-
zadevanjem v industriji okoljska
{koda {e vedno pojavlja in tako
bo tudi v prihodnje (npr. razlitje
rde~ega blata na Mad`arskem).
To je `al neprijetno, a tudi neizo-
gibno dejstvo. Nekatere dr`ave
~lanice so `e v svoje pravne rede
vgradile nekatere instrumente
finan~nega jamstva, kot so npr.
skladi, obvezno zavarovanje,
ven dar z dalj{im rokom uveljavi-
tve, saj {e ni enotnih in u~inkovi-
tih ter finan~no in ekonomsko
ustreznih mehanizmov, ki bi pod-
jetjem omogo~ala njihovo racio-
nalno uporabo. Slovenija {e ni
sprejela nobenega ukrepa, pote-
ka pa priprava strokovnih podlag
za opredelitev mo`nih instru-
mentov, ki bodo dani v obravna-
vo GZS, podjetjem, zavarovalni-
cam, pravnikom in drugim in{ti-
 t ucijam. To je bilo obljubljeno `e
leta 2010, do danes pa je bilo nare-
jenega bolj malo ali skoraj ni~. Kot
vidimo, bo nujno {lo za sodelo-
vanje ve~ gospodarskih subjek-
tov in posameznikov, kar pa zah-
teva ~as. 
Ureditev odgovornosti za okolj-
sko {kodo je v primerjalnih prav-
nih redih specifi~na. Specifi~na
zato, ker okolje kot tak{no ne
more nastopati kot subjekt, ki bi
varoval svoje pravice, niti takrat,
ko prekomerno obremenjevanje
okolja in s tem {koda {ele grozi,
in tudi ne takrat, ko je `e nastala.

Okoljsko {kodo torej »pokrivajo«
trije sklopi pravnega varstva:

- varstvo v zasebnem interesu
(npr. to`be posameznikov, ci -
vilne iniciative),

- varstvo v javnem interesu (zah-
tevki in postopki in{pekcij, to -
`ilcev, pravobranilcev, uradov
evropske komisije; posledice
niso samo globa, ampak tudi
civilnopravne sankcije) in

- ustavno varstvo (varstvo, ki sle-
di rednemu sodnemu varstvu v
Strasbourgu).

V slovenskem prostoru sta poleg
sprememb Zakona o varstvu oko-
lja za podro~je okoljske odgovor-
nosti dolo~eno novost do`ivela
tudi kazenskopravna zakonodaja
in Kazenski zakonik, ki danes
urejata tako ex ante kot tudi ex
post kazensko odgovornost tiste-
ga, ki {kode v okolju ni prepre~il
(preventiva) oziroma ki jo je pov-
zro~il (kurativa). Preventivno naj
bi delovala izdana t. i. IPPC-dovo-
ljenja, celovite presoje na okolje
in presoje vplivov na okolje, ven-
dar dovoljenja sama po sebi ne
zmanj{ajo odgovornosti. »Krivda«
kor pravni termin bo velikokrat
nepomembna zaradi objektivne
odgovornosti, to pa vedno pome-
ni delovanje ex ante oziroma v
smislu preventive (principle of
prevention) in previdnosti (prin-
ciple of precautionary). 
Ministrstvo za kmetijstvo in pro-
stor pripravlja osnove za dodatno
uskladitev evropske smernice z
na{o zakonodajo, predvsem za
podro~je razvoja finan~nih instru-
mentov pri zavarovanjih okoljske
{kode. Trenutno so dolo~ena do -
lo ~ila `e prenesena v obliki spre-
membe Zakona o varstvu okolja
(Ur. l. RS 70/08), izdane Uredbe
o vrstah ukrepov za sanacijo
okoljske {kode (Ur. l. RS 55/09)
in izdanega Pravilnika o podrob-
nej{ih merilih za ugotavljanje
okoljske {kode (Ur. l. RS 46/09). 
@e prihodnje leto bo morala
dr`ava poro~ati o ureditvi tega
podro~ja Evropski komisiji.
Obeta se nam torej precej sode-
lovanja in komuniciranja z zava-
rovalnicami, MOP, GZS, pravni-
ki, finan~niki in med podjetji
samimi, tako da ne bodo nastale
prekomerne finan~ne obremeni-
tve `e tako obremenjenega
gospodarstva, ~asa za tako kom-
pleksno tematiko pa ni na pre-
tek.p

EKOLO[KI OTOK

Vsi smo odgovorni
za okolje

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Evropska in slovenska zakonodaja urejata odgovornost pravnih oseb,
ki se nana{a na izvedbo prepre~evalnih ukrepov v primeru nepo-
sredne nevarnosti za povzro~itev okoljske {kode oziroma izvedbo sana-
cijskih ukrepov v primeru `e povzro~ene {kode.
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Roman Gajser, Talum Livarna, 
d. o. o.: »Pomembne vrednote za
uspe{no delo in sodelovanje so
zanesljivost, odgovornost, pri-
lagodljivost, pozitivnost, po{te -
nost in samozavest. Vse te vred-
note se ka`ejo v medsebojnih od -
nosih in v na~inu komunikacije.
Mogo~e nam v teh ~asih primanj -
kuje malo pozitivnosti in samo za -
vesti. Zagotovo pa vse te vrednote
dvigujejo zadovoljstvo v na {em
delovnem okolju.«

Suzana Horvat, Pravna slu`ba:
»Vrednote, kot so strokovnost,
znan je, odgovornost in odprtost,
so zame pri mojem delu v ospred-
ju. Zelo cenim, da se v Talumu
daje velik poudarek izobra`eva -
nju – znanju. Pri tem ne mislim
zgolj pridobivanja dodatnih stro -
kov  nih znanj in usposabljanj, tem -
ve~ vsesplo{no izobra`evanje, ki
po  te ka v razli~nih delavnicah. 
Pri sodelovanju s sodelavci so za -
me pomembne predvsem njiho-
va odprtost, pozitivna energija ter
sposobnost za hitro prilaganje
novostim. Temelj za vse navede-
no pa sta medsebojno spo{tova -
nje in razumevanje.«

Viktor Napast, Razvojni center:
»^e predpostavimo, da spimo 8 ur
na dan, gremo malo pogledat v
trgovino ali spit kak{no pija~o s
prijatelji, potem nismo s sodelav-
ci ni~ manj ~asa kot z najbli`jimi
doma. Zato se posku{am dr`ati
istih vrednot v slu`bi in doma (do -
kaz je razmetana pisarni{ka miza
doma in v slu`bi 6). S sodelavci
si sku{amo ustvarjati  veselo, »po -
zi tiv no« delovno okolje  z raznimi
»komentarji«, vici in ve~krat tudi s
sladkimi `ivili (imamo veliko
sodelavk 6). Moto pa je: ~e je po -
zi tiv no okolje, so pozitivne tudi
vrednote!
Zame so pri delu pomembne
vztraj nost in po{tenost, da delo
opravim po svojih najbolj{ih mo -
~eh, komunikativnost in izna-
jdljivost, da si znam poiskati
pomo~, ~e jo potrebujem, in dob -
ra volja. 
Za turbulenten (negotov) ~as, v
katerem `ivimo, je po mojem
mnenju odlo~nost ena klju~nih
vrednot, ki vodi podjetje do uspe-
ha.« 

Primo` Visenjak, Upravljanje tve-
ganj: »Zapisati pomembne vred-
note je najla`je, ~e se vpra{am, kaj

me motivira, kaj ob~udujem pri
sodelavcih in pri ljudeh sploh.
Tako so zame pri delu pomemb-
ne vrednote predvsem komu-
nikacija, znanje, timsko delo, od -
go vornost, zavzetost za delo ter
vztrajnost. Pri odnosu do soljudi
in sodelavcev pa bi poudaril pred-
vsem iskrenost, prijaznost in
dru`abnost. Te`ko sodim, kater-
ih vrednot je premalo, prej bi re -
kel, da je pomembnej{a usmer-
jenost ~im ve~jega {tevila zapo -
sle nih k enakim, skupnim vred-
notam. V tej lu~i vidim tudi pro-
jekt Kaskadiranje vrednot, ki ga
ocenjujem zelo pozitivno.«

Tea Jazbec, Talum In{titut, d. o. o:
»Danes, v ~asu hitrega razvoja
tehnologije in znanosti, je {e kako
pomembno, da znamo pokazati,
kaj znamo in zmoremo. Da v boju
za pre`ivetje in lastni obstoj damo
prilo`nost drug drugemu, si zau-
pamo, predvsem pa si dovolimo
biti druga~ni, druga~ni v smislu
biti drzni ter iznajdljivi. Vsaka
skupina, vsako delovno okolje
mora delovati kot celota, v kateri
vsak prispeva del k uspehu ali
neuspehu, kajti celota je tako
mo~na, kolikor mo~an je njen

naj{ibkej{i ~len, za kar so potreb-
ni zaupanje, sodelovanje ter `elja
po skupnem cilju. Vrednote, ki so
pomembne, prisotne ali potreb-
ne v posameznem delovnem
okol ju, se izoblikujejo s~asoma in
so specifi~ne glede na skupino
zaposlenih ter vrsto dela. Te`ko
je re~i, ali je dovolj in ali je potreb-
ne ve~ volje, `elje po uspehu,
dru`enja, spoznavanja, sodelo-
vanja, kajti vsak zase najbolje ve,
kaj skupini lahko ponudi in kaj
od nje lahko pri~akuje. Toda kljub
vsakemu uspehu skupine je ved-
no treba podvomiti, se vpra{ati,
ali bi lahko bili {e bolj{i, kajti vsak
dvom privede do novih idej,
izkustev, spoznanj, zadovoljstev
– vrednot, ki ~loveka izpopolnijo
in osre~ijo. ^e si upa{ podvomi-
ti, si upa{ tudi uspeti. Kot
pripravnica v Talum In{titutu sem
pri{la v dobro, pozitivno okolje,
kjer vladajo sodelovanje, vnema,
delavnost ter prijateljstvo med
zaposlenimi.« 

Dejan Ploj, Strate{ki razvoj: »Ker
sem {ele na za~etku obdobja
redne zaposlitve, mi v tem ~asu
najve~ pomenijo odprtost, do -
stop nost in iskrenost sodelavcev.
Moram se zahvaliti prav vsako-
mur posebej, ne samo o`jim
sodelavcem, pa~ pa tudi drugim,
ki brez odpora delijo svoje zna -
nje in izku{nje ter ustvarjajo pozi -
tivno delovno atmosfero. Lahko
re~em, da so me te lastnosti talu-
movcev prijetno presenetile. Prav
tako je pomembna pripravljenost
na timsko delo, saj se na ta na~in
hitreje najdejo odgovori in u~in -
ko vitej{e re{itve na zastavljene
izzive. Tudi tega v Talumu ne po -
gre {am, saj so skorajda vsi pri -
prav ljeni po svojih mo~eh prisko -
~iti na pomo~ in ponuditi roko ali
»prisloniti glavo«.«p

MNENJA

Bodimo druga~ni,
drzni, iznajdljivi, vedo`eljni, pozitivni, 
samozavestni, sodelujo~i

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^

Suzana HorvatRoman Gajser

Z gornjimi besedami bi lahko povzeli to, kar na{i mladi sodelavci in
sodelavke cenijo pri delu in v odnosu s sodelavci, kar jih mo ti vira, `ene
naprej, kar jim, skratka, predstavlja kompas – vrednote pri delu. Slogan
»Skupaj zmoremo skoraj vse« so `e glo boko ponotranjili, ga dejavno
`ivijo.
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Viktor Napast

Primo` Visenjak

Tea Jazbec

Dejan Ploj
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Ob koncu marca nas je bilo v
dru`bah skupine Talum v Slo ve -
niji zaposlenih 1.012 sodelavcev.
Po {tevilu zaposlenih je najve~ja
dru`ba Talum Servis in in`eni -
ring, v kateri so bili ob koncu mar-
ca zaposleni 204 sodelavci. Ista
dru`ba je v {tevilkah prva tudi
glede na povpre~no starost, saj so
sodelavci v povpre~ju najstarej{i
v skupini. V povpre~ju najmlaj{a

je glede na leta delovanja proiz -
vod nje najmlaj{a dru`ba Talum
Ulitki. Najve~ ̀ ensk je zaposlenih
v Talumu, d. d. (50). Glede na
stopnjo zahtevane strokovne izo-
brazbe je najve~ zaposlenih s IV.
stopnjo strokovne izobrazbe ali
v~asih poklicno {olo. V skupini
Talum smo ob koncu marca
zaposlovali 163 delavcev s statu-
som invalida. Zagotovo je tesna

povezava tudi med povpre~no
starostjo zaposlenih med delavci,
ki imajo status  invalida, in
zdravstvenimi razlogi za odsot-
nost zaposlenih.
Ob koncu marca smo imeli v
skupini Talum zaposlene tri
pripravnike. [tipendiramo 12
kadrovskih {tipendistov.
Ob tem ne gre pozabiti, da podat-
ki, ki jih prikazujemo, predstav -

ljajo stanje  ob koncu marca 2012.
Ker smo ljudje `iva bitja, se tudi
podatkov, povezanih z zaposle -
nimi, ne da natan~no napove-
dovati in se lahko nenehno spre -
minjajo, odra`ajo pa sliko podjet-
ja v dolo~enem obdobju.p

Zaposleni v Skupini Talum

DARJA VODU[EK

[tevilke lahko povedo marsikaj. Vi{ina, kilogrami, starost ... – {te vilke,
ki opisujejo posameznika. O dru`bi pa zagotovo marsikaj povedo
{tevilke, ki vam jih predstavljamo v nadaljevanju.

KADRI

Skupina
Talum

Talum
Aluminij

Talum
Livarna

Talum
Rondelice

Talum
Izparilniki

Talum
Ulitki

Talum
Servis in

in`.

Talum
In{titut

Revital Vital Vargas-Al Storal Talum

Stanje zaposlenih

31. 3. 2012
1.012 147 134 110 28 75 204 32 104 29 50 12 87

[tevilo zaposlenih ob koncu marca 2012

Vir podatkov: Statistika Taluma, Kadrovska slu`ba.

Skupina
Talum

Talum
Aluminij

Talum
Livarna

Talum
Rondelice

Talum
Izparilniki

Talum
Ulitki

Talum
Servis in

in`.

Talum
In{titut

Revital Vital Vargas-Al Storal Talum

Povpre~na starost 44,07 44,98 42,58 40,19 45,75 37,49 47,67 45,68 45,64 42,58 44,62 42,25 44,43

Povpre~na starost ob koncu marca 2012

Skupina
Talum

Talum
Aluminij

Talum
Livarna

Talum
Rondelice

Talum
Izparilniki

Talum
Ulitki

Talum
Servis in

in`.

Talum
In{titut

Revital Vital Vargas-Al Storal Talum

Stanje zaposlenih

`ensk 31. 3. 2012
161 1 3 4 1 11 9 12 46 21 2 1 50

[tevilo zaposlenih `ensk ob koncu marca 2012

Skupina
Talum

Talum
Aluminij

Talum
Livarna

Talum
Rondelice

Talum
Izparilniki

Talum
Ulitki

Talum
Servis in

in`.

Talum
In{titut

Revital Vital Vargas-Al Storal Talum

Bolni{ka odsotnost 8,38 % 9,60 % 6,65 % 6,16 % 6,31 % 9,47 % 7,39 % 5,89 % 13,76 % 6,03 % 13,78 % 19,52 % 4,67 %

Dele` bolni{ke odsotnosti v prvih treh mesecih leta 2012

Skupina
Talum

Talum
Aluminij

Talum
Livarna

Talum
Rondelice

Talum
Izparilniki

Talum
Ulitki

Talum
Servis in

in`.

Talum
In{titut

Revital Vital Vargas-Al Storal Talum

Dele` invalidov 16,11 % 6,12 % 9,70 % 11,82 % 50,00 % 0 % 10,78 % 9,38 % 50,00 % 10,34 % 50,00 % 50,00 % 3,45 %

Dele` zaposlenih invalidov ob koncu marca 2012

Struktura po zahtevani stopnji izobrazbe ob koncu marca 2012

Struktura po zahtevani stopnji strokovne izobrazbe
Skupaj

I II III IV V VI VII VIII

Skupaj skupina Talum 33 61 109 450 199 57 103 0 1.012
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Seminar

Zaradi strokovnih vpra{anj in
problemov, s katerimi se pri delu
soo~amo strokovni delavci, koor-
dinatorji za varnost in zdravje pri
delu, kadrovski delavci in drugi,
zaradi novosti, ki jih prina{a novi
Zakon o varnosti in zdravju pri
delu, pa tudi polo`aja, v katerem
se je zna{lo gospodarstvo z rece-
sijo, so bili na seminarju posredo-
vani smernice in prakti~ni napot-
ki za bolj{e, strokovnej{e delo. V
pomo~ bodo vsem, ki se pri svo-
jem delu sre~ujemo s tem pod ro~ -
jem. Predavatelji so se potrudili in
predstavili smernice, prakti~ne
napotke ter svoje poglede na pro-
bleme in izku{nje pri delu.
Predstavnik In{pektorata RS za
delo mag. Boris Ru`i~ je predsta-
vil novosti Zakona o varnosti in
zdravju pri delu in ugotovitve In -
{pek  torata RS za delo na podro~ju
varnosti in zdravja pri delu v
prej{njih letih. Ker je bil seminar
namenjen tudi koordinatorjem za
varnost in zdravje pri delu na
gradbi{~ih, se je tematika dotak-
nila tudi gradbeni{tva.
Glavna tema seminarja je bila gle-
de na novosti zakonodaje vezana
na psihosomatske bolezni, psiho-
socialna tveganja in promocijo
zdravja na delovnem mestu. Z
vsem tem se sre~ujemo tako v
delovnem kot v doma~em okolju,
obvladovanje teh dejavnikov pa
pripomore k dobremu psihofizi~ -
nemu stanju vsakega posamezni-
ka in tudi celotne dru`be. Tema -
ti ko je zelo dobro predstavila sku-
pina iz Klini~nega in{tituta za
medicino dela prometa in {porta
pod vodstvom dr. Metode Dodi~
Fikfak.

Zakonodaja, ne samo tista, ki je
bila predstavljena v prvem delu
seminarja, nalaga v primeru kr{i -
tev delodajalcu, strokovnim de -
lav cem ter koordinatorjem objek -
tivno in tudi kazensko odgovor-
nost. Tematiko je – podkrepljeno
s primeri iz prakse – predstavila
mag. Vanja Verdel Kokol iz
Okro`nega sodi{~a v Mariboru.
Seminar, ki se ga je udele`ilo ve~
kot 90 ljudi, tudi iz Taluma, je
potrdil aktualnost tematike, hkra-
ti pa daje Dru{tvu strokovnih
delavcev za varnost in zdravje pri
delu Ptuj dodatno spodbudo za
organizacijo seminarja v jesen-
skem ~asu. Spregovoriti `elimo o
ergonomiji delovnega mesta, saj
nas demografske spremembe in
najavljene spremembe v zakono-
daji ob napovedanem podalj {a-
n ju delovne dobe posameznika
zavezujejo k primerni ureditvi
delovnih mest.

Dru{tvo

Dru{tvo strokovnih delavcev za
varnost in zdravje pri delu Ptuj
(DSDVZ Ptuj) je organizirano po
osnovni strokovni dejavnosti, tj.
»varnosti in zdravja pri delu«.
Ustanovljeno je bilo leta 2003.
Ima jasno opredeljeno poslan-
stvo, usmerjeno k dvigu ravni var-
nostne kulture, strokovnosti in
spremljanju varnih in zdravih
delovnih razmer. Dru{tvo {teje
ve~ kot 40 aktivnih ~lanov
razli~nih strok ter se pri svojem
delu povezuje z dr`avnimi usta-
novami, gospodarstvom in {olst -
vom, prek Zveze dru{tev var -
nostnih in`enirjev Slovenije in
Zbornice za varnost in zdravje pri
delu pa sodeluje tudi pri kreira-
nju in dvigovanju ravni varnosti
in zdravja pri delu v Sloveniji.p

VARSTVO PRI DELU

Psiha na delovnem mestu
Varnost in zdravje pri delu – seminar na Ptuju

IZTOK TRAFELA
FOTO: SRDAN MOHORI^

Dru{tvo strokovnih delavcev za varnost in zdravje pri delu Ptuj je v soor-
ganizaciji z In{pektoratom republike Slovenije za delo ter Klini~nim
in{titutom za medicino dela, prometa in {porta 10. aprila v hotelu Primus
na Ptuju organiziralo seminar na tematiko varnosti in zdravja pri delu.

Janez [terbal in Iztok Trafela (stojita)

Mag. Boris Ru`i~ med predavanjem
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Do`ivel 
sem
razli~ne
faze 
spremembe
»fabrike«

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Milan Firbas

Diplomiral je na drugi stopnji Viso -
ke {ole za organizacijo dela leta
1991, po du{i pa je ostal gradbi -
nec. V Talu mu je zaposlen od leta
1982.
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Si gradbenik, projektant, nad-
zornik, ~lan In`enirske zbornice
Slo venije. Opi{i nam sebe, preden
si pri{el v Talum. 

Strokovni izpit iz gradbeni{tva
sem opravil daljnega leta 1984.
Od takrat pa do danes sem se {olal
in izpopolnjeval na kar nekaj
podro~jih. Diplomiral sem leta
1991 na drugi stopnji Visoke {ole
za organizacijo dela, izpopolnil
znanje nem{~ine in zadnje ~ase
tudi angle{~ine. 
Visoko zavedanje vodstva tovar-
ne, da sta varnost in zdravje pri
delu zelo pomembna in dobra
nalo`ba, me je vodilo, da sem
opravil tudi strokovni izpit iz var-
nosti in zdravja pri delu in izpit za
koordinatorja za varnost in zdra-
vje pri delu na za~asnih in pre-
mi~nih gradbi{~ih.
Moja poklicna pot se je za~ela v
Talumu ̀ e leta 1974, ko sem za~el
opravljati obvezno po~itni{ko
prakso kot dijak prvega letnika
srednje tehni~ne gradbene {ole v
Mariboru.
Pozneje sem bil bolj ali manj vsa-
ko leto praktikant in {tipendist do
redne zaposlitve leta 1982.

Biti gradbenik se vedno zdi biti nek-
do, ki je pomemben. Gradi nekaj
novega, velikega. Njegovo delo je
vedno opa`eno. Kaj misli{ ti?

Gradbeni{tvo je res lahko nekaj
posebnega, posebej takrat, ko se
gradijo ve~ji in zahtevnej{i objek-
ti. Gradbeniki so tisti, ki prvi za~ -
ne jo graditi, pritegnejo in zaposli-
jo pa {e vse druge stroke. Tre nut -
no v Sloveniji gradbeni{tvo in
investicije stagnirajo, ampak
upam, da se bo to kmalu spreme-
nilo na bolje.

Kdaj si torej pri{el v Talum in
kak{ne so bile tvoje prve za dol -
`itve?

Kot re~eno, sem v Talumu redno
zaposlen od leta 1982, s prekinit-
vijo za odslu`enje voja{kega roka.
Sem pa ̀ e tretja generacija iz moje
dru`ine. Dedek je delal v takratni
plinarni, o~e v Vzdr`evanju in ma -
ma v Glinici. Omeniti pa moram
tudi sina, ki je bil na praksi v pod-
jetju Lego-A. Leta 2010 je diplo-
miral iz gradbeni{tva.
Moje prve zadol`itve so bile pri-
prava dokumentacije za izvajanje
splo{nih gradbenih del v takrat-
nem Gradbenem vzdr`evanju.
Gradbeno vzdr`evanje je bilo kar
{tevil~no, za pomo~ pa smo ime-
li {e veliko {tevilo zunanjih izva-
jalcev. Nekateri so imeli v tovar-
ni tudi stalen sede`.

V Talumu si `e dolgo. Je bila to
tvoja prva slu`ba?

Dolgo sem `e v Talumu, to je res,
mogo~e predolgo. Nekatere teo-
rije pravijo, da bi moral ~lovek v
svoji karieri zamenjati ve~ slu`b.
Zakaj ve~ina nismo? Mogo~e nam
je bilo prelepo.

Najbr` si tudi ti delal razli~na dela
v sklopu gradbeni{tva. Kaj vse?

V glavnem se moje delo ̀ e od vse-
ga za~etka vrti okrog priprave do -
kumentacije in nadzora nad iz -
vedbo del.

Potem si postal specialist za obzi-
dave pe~i z ognjevzdr`nimi mate-
riali. Sodeloval si z veliko ljudmi.
Opi{i nam to zgodbo.

[amoterstvo oziroma ognjevzdr` -
ne obzidave so moje dotedanje
delo obrnile v ~isto novo smer.
Sprva se nisem ~util poklicanega
za to specialnost, pozneje pa mi
je »zlezlo pod ko`o«, tako da sem
se tematiki popolnoma posvetil.
Z obzidavami se sre~amo povsod
v na{i proizvodnji, v Livarnah, v
elektrolizni hali, pri anodah, v
Ulitkih, Silkemu in {e kje, skratka
povsod tam, kjer so razmere
tak{ne, da jih samo kovinski ali
betonski pla{~ ne prenese. 
Obzidave so nekaj posebnega, saj
ne spadajo niti v gradbeni{tvo niti
v metalurgijo, v  njih pa so zdru -

`e ni elementi obojega. Pos to po -
ma sem se u~il od starej{ih sode-
lavcev in od dobaviteljev opreme
in materialov. V tujini poznajo
posebno vejo {tudija obzidav. V
nekdanji Jugoslaviji so bile fakul-
tete v Aran|elovcu in Zenici.
Tehnologija na{ih pe~i je v glav-
nem iz tujine, prav tako materia-
li za obzidavo. Proizvajalci mate-
rialov imajo zastopnike, zadol ̀ e -
ne za promocijo in prodajo. Vse
od leta 1984 se sre~ujem s {tevil-
nimi podjetji in njihovimi zastop-
niki. Prihajajo iz skoraj vseh
evropskih dr`av in tudi od dru-
god.
Lahko re~em, da je tematika zah-
tevna, izredno pestra in nikoli
dodelana. Takrat, ko misli{, da se
ne more ni~ ve~ zgoditi, gre vse
narobe. Do`iveli smo `e izpade,
eksplozije, ru{itve in {e kaj. Ne -
pre dvidene in neza`elene dogod-
ke z obzidavami do`ivljamo tudi
danes in jih bomo najbr` tudi v
prihodnje, tako mi kot tudi drugi
po svetu.

Pri katerih ve~jih projektih si sode-
loval?

Sodeloval sem pri vseh projektih
od leta 1986 naprej: pri MPPAl1
in MPPAl2 in pri vseh projektih
izgradnje termi~nih agregatov v
Talumu in Silkemu. Pri projektih

»Vlaganja v modernizacijo in okolj ski standard so tista, ki nam omogo~ajo, 
da tovarna sploh {e deluje.« 
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sem bil zadol`en za vse faze, od
izbire tehnologije in priprave po -
godb do nadzora nad izgradnjo in
predajo v uporabo. Zadnji tak{en
ve~ji projekt je bila izgradnja pe~i
T4 Hertwich v Livarni zlitin.

Lahko primerja{ tovarno prej in
sedaj? Kako si do`ivljal spremem-
be? 

Do`ivel sem razli~ne faze spre-
membe tovarne. V glavnem so
bile vedno na bolje in pozitivne.
Vlaganja v modernizacijo in okolj -
ski standard so tista, ki nam omo-
go~ajo, da tovarna sploh {e delu-
je. To nam pravijo vsi, ki pridejo
k nam, tudi tujci, in to je na{ kapi-
tal, ki ga moramo tr`iti naprej.
Danes se soo~amo s krizo, ki je
na{o bran`o posebej prizadela in
ji ni videti konca. Zdaj moramo
pokazati ̀ ilavost in pripravljenost
na nove izzive.

Kaj je tebi prinesla reorganizacija?

Osebno mi je prinesla velik izziv,
kot sem ̀ e omenil. Vodstvo je bilo
mnenja, da je treba bolje izkori-
stiti moj potencial in potencial {e
nekaterih kolegov. Tako smo
zdru ̀ eni v novonastalem in`eni-
ringu v podjetju Talum Servis in
in`eniring, d. o. o. Na{e naloge so
podpora servisu in obravnava
novih projektov.

Mimogrede, ima{ kak{en hobi?

Nekaj let sem vztrajno kolesaril,
tudi na raznih maratonih. Zadnje
~ase pa mi odgovarja hoja po oko-
li{kih hribih, v glavnem halo{kih.

Veliko si na morju. Kaj po~ne{ tam?

Imamo vikend na Pagu. Veliko je
dela s hi{o in vzdr`evanjem, ki pa
mi je v glavnem v veselje. Posebej
sem vesel, da mi sodelavci in pri-
jatelji radi pomagajo in delajo
dru`bo.  Vsako jesen organizira-
mo kolesarjenje po Pagu, lahko
bi rekli mini Zdravo Talum. No,
vsaj kolesarski del je zdrav.
Druga~e pa se ve, morje je zakon,
sonce, voda …

V zadnjem ~asu sodeluje{ s
Strate{kim razvojem. Kaj konkret-
no po~nete?

Delo Strate{kega razvoja, pred-
vsem vloga in poslanstvo, sta mi
precej blizu. Sam sem ̀ e leta 2009
napisal predlog, v katerem pred-
lagam »nov« na~in razmi{ljanja in
inovativnost na vseh podro~jih
delovanja Taluma. Predlog je sko-
raj identi~en temu, ki ga sedaj pro-
pagiramo in uvajamo.
Trenutno intenzivno delamo pri
dveh razvojnih pobudah, to sta
profilarna in biodizel. Obe pobu-
di sta Strate{ki razvoj in Uprava
prepoznala kot perspektivni in
sta pre{li v fazo projekta. Za bio-
dizel je `e imenovana projektna

skupina, ki pripravlja poslovni
na~rt. Upam, da bom ob nasled-
nji prilo`nosti lahko podrobneje
opisal oba projekta in najavil
novo izgradnjo in razvoj. 

@e nekaj ~asa govorimo o »novih«
vrednotah v Talumu. Najbr` si jih
`e prebral. Kaj misli{ o njih? Bi ka -
tero dodal ali zamenjal?

Novo razmi{ljanje, nov pristop v
Talumu je ogromen izziv in pro-
jekt. Tak{en pristop imajo samo
najmodernej{a in najnaprednej{a
podjetja v svetu. V tem trenutku
se najbr` tega sploh ne zaveda-
mo. Zahteva velik miselni pre-
obrat in zajema vse zaposlene.
Popolnoma podpiram Upravo v
teh namerah. 
Imam nekaj predlogov, kako
mobilizirati potenciale v Talumu,
predvsem seveda glede pla~.  Prvi
predlog bi bil transparentnost
pla~ in ureditev pla~nih razmerij,
recimo 1 : 5.  Drugi~, postavitev
ciljev, recimo rast pla~ 10 odstot -
kov letno. Tretji~, lahko bi si zada-
li cilj, da je povpre~na pla~a za 50
odstotkov vi{ja od pla~ v okolici.
^etrti~, stimulativna pla~a takoj,
~e so dose`eni zastavljeni cilji, itd.

Stanje v Talumu se zdi obetajo~e
(~e odmislimo probleme z elek-
tri~no energijo). Na eni strani vla-
da velika zagnanost za nekaj nove-
ga, druga~nega, ~uti se pozitiv -
nost, na drugi strani pa je zaznati
tudi nezadovoljstvo. Kaj misli{ o
tem?

V Talumu imamo potenciale, da
situacijo obrnemo na bolje.
Slogan »Upam si« je zelo na mestu.
Precej nas zavira {e zakoreninje-
na hierarhi~na miselnost in s tem
toga organiziranost oziroma dol-
ge in nedefinirane poti komuni-
ciranja in odlo~anja.

Si ti zadovoljen? Bi kaj spremenil?

Seveda s pla~o, ki je nekaj nad
republi{kim povpre~jem, nisem
zadovoljen. Kljub temu posku -
{am obrniti trend razmi{ljanja in

dela na pozitivno stran, pri sebi
in pri sodelavcih. Verjamem, da
nam spremembe in nova pot, na
katero smo se podali, lahko omo-
go~ijo tudi bolj{e pla~e oziroma
doseganje ciljev, ki sem jih opi-
sal. Nikakor pa si ne smemo do -
vo liti razmi{ljanja v slogu: »Po ~a -
kajmo, kriza je, smo sredi investi-
cij, potem bo bolje.« Tega smo se
dovolj naposlu{ali v zadnjih 30
letih.

Pogosto postavljam podobna
vpra{anja. Kak{ne se ti zdijo
Talumove vrednote? Jih `ivi{? Jih
`ivimo?

Prakti~no sta moje delo in raz mi{ -
ljanje namenjena skoraj izklju~no
temu, kako obrniti trend in akti-
virati potencial iz dokaj pasivne
dru`be v inovativno. Ukvarjam in
sre~ujem se s ~isto teoreti~no pla-
tjo tematike in isto~asno z uvaja-
njem spoznanj v praksi, pri obde-
lovanju razvojnih pobud in pro-
jektov. Z veseljem opa`am, da so
debate postale kriti~ne, ampak s
pozitivnim prizvokom. Pomeni,
da obstajata `elja in potreba po
»`iveti in dose~i vrednote«.

Kako vidi{ prihodnost, svojo in
Talumovo?

Prepri~an sem, da bo inovativnost
v Talumu postala na~in dela in
`ivljenja. Pobude in predlogi bo -
do prihajali od znotraj in zunaj
Taluma in najbolj{i bodo tudi rea-
lizirani. Sebe vidim predvsem kot
delujo~ega pri projektih, teh, ki
sem jih omenil, in tistih, ki priha-
jajo.
Talumova prihodnost je v na{ih
rokah, v rokah vseh zaposlenih.
Odlo~eni moramo biti ujeti popu-
larni »francosko-nem{ki vlak«,
vlak tehnolo{kega napredka in
razvite dru`be. Ugotoviti mora-
mo, kaj in kak{na bo »du{a na{e
biti«, ko ne bo ve~ elektroliznega
aluminija.
Prvi koraki so storjeni, cilji in
usmeritve se `e nakazujejo, raz-
mi{ljanje se spreminja.
Slogan pa bi malo spremenil, in
sicer na: »Skupaj zmoremo vse!«p

»Kljub temu posku {am obrniti trend razmi{ljanja in dela na pozitivno stran, pri sebi
in pri sodelavcih.« 
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Sem rojen Kidri~an. Moja `elja v
mladosti je bila postati avtome-
hanik. Po kon~ani osnovi {oli sem
se vpisal na avtomehani~no {olo
v Mariboru. Obvezno prakso sem
opravljal v podjetju Sigma na Ptu -
ju. [olanje za avtomehanika sem
kon~al daljnega leta 1975. [e iste-
ga leta sem od{el na obvezno slu -
`e nje voja{kega roka v Karlovec
in Knin. Po odslu`enem voja{kem
roku sem se zaposlil v tovarni
TAM v Mariboru, leta 1977 pa kot
mazalec strojev v tovarni TGA v
Kidri~evem. V zdaj{njem Talumu
sem bil nazadnje zaposlen v
obratu za vzdr`evanje anod v
skupini za popravilo hidravlike in
pnevmatike. Leta 2002 sem bil iz
zdravstvenih razlogov preme{ -
~en v podjetje Vargas-Al na mesto
varnostnika II, kjer sem si najprej
moral pridobiti poklicno izo-
brazbo za varnostnika, nato pa {e
licence za opravljanje posa mez -
nih del: varovanje objektov,
varovanje ljudi, varovanje javnih
zbiranj in intervencijsko slu`bo.
Delo varnostnika se za~ne `e ob
prihodu na delo, ko se opravi raz-
poreditev varnostnikov na posa -
mez na podro~ja dela. Imamo tudi
kratek sestanek o teko~ih stvareh.
Varnostnik mora biti pri svojem
delu vesten, po{ten in natan~en.
Delo varnostnika na vratarnici 1
je zelo dinami~no, saj mora poleg
dela na ra~unalniku za preverja -
nje istovetnosti oseb in vozil nato
vozilo tudi pregledati in ugotovi-
ti skladnost vozila, osebe, prtljage
in materialov. ^e se vse ujema,
lahko oseba in vozilo vstopita na
varovano obmo~je ali z njega
izstopita. Na tak na~in poteka
pos to pek pri vstopu na varovano
obmo~je ali izstopu z njega.
Zgodilo se je `e, da smo varnost -
niki odkrili velike kraje. Z delom
varnostnika sem zadovoljen in
upam, da ga bom lahko tudi v pri-
hodnje vestno opravljal, ~e mi bo
le zdravje to dopu{~alo.p

PO POKLICU SEM

Varnostnik

SRE^KO BEK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Sre~ko Bek
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Nad tovarno. Foto: Andrej Brumen. Ptujsko-{kotsko govedo na Mestnem vrhu. Foto: Zdravko [tumperger.

Zadnja ve~erja. Foto: Andrej Brumen.

Fotografije meseca

FOTOGRAFSKA STRAN
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V zadnjih mesecih je na{e de -
lovno okolje pre`eto s parolami
o vrednotah, skupnih ciljih in
poslanstvu, ki nas bodo odre{ili
kristusovih muk odvisnosti od
»dr`avne mame«, ki se ma~e hov -
sko igra igrico »ljubim te«, »ne lju-
bim te« s pomladansko marjetico.
Tako nikoli z gotovostjo ne vemo,
ali se bo v elektroliznih pe~eh jutri
{e pekel na{ vsakdanji kruh ali pa
bomo primorani zapustiti ograjo 

in vandrati s trebuhom za kru -
hom. Negotovost trga sama po
sebi nima negativnega prizvoka,
saj ~loveka in podjetje pahne v
nenehno iskanje novih, bolj{ih
mo`nosti. Negotovost je inkuba-
tor za rojevanje novih idej, ki so
plo{~ad, s katere vsak dan vzleti
na{teto tehnolo{kih re{itev.
Ampak kako odreagirati takrat,
ko ve{, da vse niti niso v tvojih
rokah in da tvoj vsakdanji kruh ni
odvisen od kvasa, temve~ od vre-
mena? Nekateri se v takih prime -

rih spretno zate~ejo k manipulaci-
jam, spletkam in intrigam. Te
vrste cirkus lahko vsak dan
opazujemo v politi~ni areni, kjer
si podajajo trde orehe in uprizar-
jajo svoje majhne kri`arske vojne
in  gladiatorske igre, medtem ko
tri ~etrtine ljudi na majhne ko{~ke
re`e svoj vsakdanji kruh, da bi
ostalo {e kaj za negotov jutri. To
ni bolezen tega ~asa, to je bolezen
duha. To se zgodi, ko steklo lisi-
co spusti{ v koko{njak. Ni kriva,
tak{en je njen gon. A ~lovek naj
bi po vseh biolo{kih prepri~anjih
imel nekaj ve~, in to ve~ ni vera
v boga in onostranstvo, to ve~ je
njegova osebna etika. Etika pa ni
ni~ drugega kot estetika od zno-
traj. @al danes veliko ljudi `ivi po
na~elu: »Najprej ̀ rtve, nato etika.«
No, in pri osebni etiki se za~ne
pisati na{a zgodba o uspehu, ki
iz individualne preraste v kolek-
tivno, skupno. Osebna etika je
tako temelj, na katerem lahko
zgradi{ odprtost, sodelovanje,
ustvarjalnost, podjetnost, znanje,
odli~nost, skrbnost, odgovor -
nost, vztrajnost, zavzetost in
osebno zadovoljstvo. Sinergija
tega je uspeh dru`be in tako
posledi~no tudi uspeh vsakega
izmed nas. Najla`e pa je seveda
gledati v sosedovo skledo in to~iti
krokodilje solze, ker je njegova
bolj polna kot na{a, ob tem pa
ob~utiti vso paleto ~ustev. V
trenutku, ko te popade strastna
»fau{ija«, bi bilo najbolje pre{teti
do tri, globoko vdihniti in se
vpra{ati, v ~em je sosed bolj{i, kaj
po~nem narobe in kaj bi moral
po~eti, da bi bila moja skleda
enako polna. [e bolje pa je gle-
dati v svojo skledo in skrbeti, da
bo polna. Ne vem, zakaj nam gre

ta lekcija tako slabo od rok, ko pa

bojda izviramo iz narave. @e

majhni mravlji je kristalno jasno,

da bo pre`ivela samo v popolni

sinergiji z mravlji{~em. Pri tem ji

ni mar, katera mravlja je v

mravlji{~e prinesla ve~ji zalogaj in

zakaj je matica tako velika in

debela. @e mora biti, ~e `eli skr-

beti za zarod in ohranitev vrste.

^e pa matica ne skrbi za mrav lji{ -

~e, mravlje izgubijo svojo toleran-

co. Ta mravljin~ja logika je pripo-

mogla k ohranitvi vrste. In ~eprav

je mravlja neznatna in {ibka, bo

pre`ivela {e stoletja, ker zna v

kriznih trenutkih mobilizirati svo-

je vrste. Morda ne bi bilo slabo,

~e bi se v prihodnosti navzeli te

mravljin~je filozofije, ki je v~asih

»brihtnej{a« od najve~jih strokov -

nja kov z odli~nimi reto ri~ nimi

sposobnostmi in z odli~nim zna -

njem telesne govorice, ki jim omo -

 go ~a, da drgnejo najvi{je stole tik

pod oblaki. 

Morda se bo moje pisanje komu

zazdelo pregrobo, premalo diplo-

matsko ali preve~ neposredno.

Vem, spodobilo bi se, da vam bi

na pomlad spet posadila cveto~e

ro`ice. A pomlad je tudi ~as pre-

poroda misli in idej, kjer ni pros-

tora za vljudnost. Ali kakor je

zapisal  `e Albert Engström: »Z

vljudnostjo je kot z drugimi vred-

notami: ko jih uporabimo, jih je

treba vnovi~ ovrednotiti.«p

POSTANEK

Kak{ne barve ste, ko vam sle~ejo ko`o?

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Ne bom storil tistega, kar mi pravi pravnik; temve~ kar mi govorijo
~love~nost, razum in pravica, da moram storiti. (Resolucija za pomir-
jenje z Ameriko, Edmund Burke, 1729–1797). 
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Delavci Revitala so izkoristili pri-
lo`nost in obiskovalce seznanili
{e s storitvami vzdr`evanja, ure-
janja okolice, kamor sodijo zasa-
ditve, ko{nja, obrezovanje, izde-
lava novih ali sanacija starih zele-
nic, podiranje dreves, in ~istilne-
ga servisa, ki opravlja ro~no in
strojno ~i{~enje poslovnih in
zasebnih prostorov.

Kako ocenjujejo dogodek obi-
skovalci, pa v nadaljevanju. Za
mnenje smo povpra{ali zapo-
slene v skupini Talum, ki so se
udele`ili dogodka.

Jo`ica Novak, Talum Rondelice:
Prijetno sem bila presene~ena nad
idejo in izvedbo dneva odprtih

vrat. ^eprav spomladi tu in tam
zavijem do rastlinjakov po kako
sadiko ali ro`ico, sem se z zani-
manjem sprehodila po rastlinja-
kih in si ogledala tudi proizvod-
njo. Prav tako je bilo zanimivo
videti in sli{ati strokovne nasvete
o vzgoji in rasti zelenjavnih sadik
ter trende na podro~ju zasaditve
balkonskih korit. Upam, da bo
organiziran {e kak tak dan s
tematskimi delavnicami oziroma
strokovnim svetovanjem.

Marija Vindi{, Informatika: Mo -
ram re~i, da je moj pogled na Re -
vi talov dan odprtih vrat izredno
pozitiven. Tak{na organizirana
delavnica pritegne ~lovekovo
radovednost za raz{iritev obzor-
ja, saj v `ivo sli{i in vidi koristne
predloge za vsakdanjo rabo, kako
zasaditi z osnovnimi in struktur-
nimi rastlinami balkonska korita,
spozna tehniko sajenja, sli{i, kate-
re sadike so primerne za zelenjav -
ni vrt, spozna izbor kakovostnih
substratov, gnojenje okrasnih
gredic in zelenjavnega vrta …
Proizvodnje ni mogo~e videti kar
kadar koli. Revital je tokrat na
{iroko odprl vrata in razkril proiz-
vodnjo, ki poteka v sodobno
opremljenih rastlinjakih na
pomi~nih, potopnih mizah, ven-
dar pa brez pridne ~lovekove
roke na primer pri zasaditvi in

presaditvi majhnih rastlin in seja-
nju semen za kalitev in podobno
ne gre. Mene in druge udele`ence
je fasciniral velik izbor zdravih
rastlin. Revitalovi strokovnjaki z
velikim veseljem svetujejo pri
izbiri nakupa in pri negi rastlin ter
so na svoje kreativno delo zasa-
ditve ponosni. Svojevrsten pri-
spevek je dodala z vedno zanimi-
vimi in pou~nimi nasveti specia-
listka za zelenjadarstvo in okra-
sne rastline Mi{a Pu{enjak.
Vzdu{je in ob~utki so izredno
dobri in veselim se organizacije
podobnih predstavitev. 

Irena [irovnik, TALUM Ron de -
lice: V Novicah sem zasledila, da
bo Revital organiziral dan odpr-
tih vrat. Odlo~ila sem se, da  grem
pogledat, kaj je novega. Prvi tre-

nutek sem bila prijetno pre se ne -
~ena, vse tako lepo urejeno, toli-
ko novih rastlinjakov. Ob mojem
zadnjem obisku je stal le en
manj{i. Sledila je kratka predsta-
vitev podjetja in seveda najzani-
mivej{i del, ogled proizvodnje
(od sejanja do presajanja rastlin).
Bilo je toliko raznolikega rastlinja.
Tudi gospa Mi{a Pu{enjak nam je
pomagala s koristnimi in zanimi-
vimi nasveti.  Mislim, da so se s to
dolo~itvijo na{im sodelavcem iz
Revitala vrata odprla na ste`aj. 

Dragica Leskovar, Ra~unovod-
stvo: V Novicah sem prebrala, da
ima dru`ba Revital v  petek, 13.,
in v soboto, 14. aprila 2012, dan

odprtih vrat z delavnico, na kate-
ro vabijo vse zaposlene v skupi-
ni Talum in iz {ir{e okolice.
Odlo~ila sem se, da si tudi sama
ogledam njihovo cvetje in vrtni-
ne, ki so jih vzgojili, ̀ e kar v petek,
takoj po slu`bi. Uvodni del sem
sicer zamudila, vendar sem bila
prijetno presene~ena, ko sem
pri{ la k rastlinjakom in zagledala
kopico obiskovalcev. Med njimi
sem najprej zagledala na{ega
predsednika Uprave, kar mi je
bilo {e posebno v{e~. Nekateri
obiskovalci so stali pred rastlinja-
kom in pazljivo poslu{ali vodite-
ljico delavnice mag. Mi{o Pu{e
n jak, ki je podrobno razlagala
vzgojo cvetja s poudarkom na pe -
largonijah, drugi obiskovalci pa
so se sprehajali med odprtimi rast-
linjaki in iskali cvetje in rastline,

ki so jih nameravali kupiti. Tudi
sama sem si najprej napasla o~i s
prelepimi barvnimi odtenki raz -
li~ nih ro`ic, ki jih je bilo zelo veli-
ko, potem pa sem izbrala cvetje,
ki ga bom posadila na svoj bal-
kon. Pri izbiri in nakupu mi je
pomagala sodelavka iz Revitala,
ki sicer dela v vlo`i{~u po{te, ta
dan pa je pomagala pri prodaji
tako kot vsi zaposleni v Revitalu.
Rada bi pohvalila namen in orga-
nizacijo dneva odprtih vrat, kajti
vsi zaposleni so se res izredno
potrudili in so nam z veseljem
pokazali, kaj vse so letos ̀ e vzgo-
jili. Krasnega, raznovrstnega cve-
tja in zdravih lepih rastlinic imajo
v rastlinjakih tako veliko, da se

REPORTA@A

Se vidimo jeseni
V Revitalu uspe{no izpeljali dan odprtih vrat

Vsekakor je bila odlo~itev, da se v Revitalu izpelje dan odprtih vrat,
na mestu. V dveh dneh je rastlinjake obiskalo lepo {tevilo obiskoval-
cev, ki so imeli kaj videti, sli{ati in kupiti. Zaposleni so obiskovalcem
z navdu{enjem in ponosom pokazali proizvodnjo cvetja in vrtnin.
Odgovarjali so na razli~na vpra{anja obiskovalcev in prakti~no prika-
zali zasaditve balkonskega cvetja. Svoj prispevek je pridala tudi vodil-
na slovenska poznavalka vrtnarjenja, nekateri jo imenujejo tudi guruj-
ka vrti~karjev, Mi{a Pu{enjak.

DANICA HRN^I^
FOTO: SRDAN MOHORI^ 

»Mislim, da so se s to dolo~itvijo na{im sodelavcem iz Revitala odprla vrata na
ste`aj.« Irena [irovnik
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vpra{a{, kako jih toliko sploh lah-
ko posadijo. @elim, da bi se tak
dan zgodil {e ve~krat, za nas, ki
imamo radi ro`ice.

Svojo oceno in videnje dogod-
ka so podali tudi direktor Re -
vi tala in nekateri zaposleni

Izjava direktorja Du{ana Mikla

Spo{tovane sodelavke, sodelavci
in vsi drugi, zahvaljujem se vam
za sodelovanje in udele`bo na
dnevih odprtih vrat in delavnici,
ki smo jo letos na na{i vrtnariji

organizirali prvi~.
Poudariti moram, da je ideja za
nekaj podobnega dolgo tlela v
nas in da je bila za njeno o`ivitev
potrebna samo iskra, ki jo je
ukres nila ena od strokovnih so -
de lavk skupine Talum. 
Od ideje do realizacije smo imeli
na voljo relativno malo ~asa, pa
vendar smo s skupnimi mo~mi to
idejo hitro realizirali. Dr`ali smo
se slogana »Skupaj zmoremo sko-
raj vse«. Na prvem sestanku smo
dolo~ili »nosilce« zadol`itev po
posameznih segmentih dejavno-
sti in kaj hitro sem videl, da je to
tisto, kar smo si `eleli in kar
pri~akujemo, da bi se zgodilo:
pokazati ljudem iz bli`nje in {ir{e
okolice, kaj znamo, kaj zmoremo
in kaj je proizvod vsega tega.
Predstavili smo na{e glavne dejav-
nosti: vrtnarstvo, urejanje okolice
in ~i{~enje prostorov.

Posledica tega in zahvala je bilo
ve~ kot 650 obiskovalcev v dveh
dneh.
^eprav vreme ni bilo pomladno
son~no, temve~ pravo aprilsko, je
zasijalo sonce v pogledu na veli-
ko {tevilo obiskovalcev in nasme-
jane obraze vseh sodelujo~ih
sodelavk in sodelavcev.
[e enkrat bi se rad zahvalil vsem,
ki ste pomagali pri realizaciji tega
dogodka, tudi strokovnim sode-
lavcem iz koncerna, Darku
Ferlincu, Dejanu Levani~u in
Brigiti A~imovi~, ter zunanji stro-
kovni pomo~nici Mi{i Pu{enjak iz

Kmetijskega zavoda Maribor.
V soboto, po dveh napornih dne-
vih, je bilo v nas samo eno
vpra{anje: »Kdaj bodo naslednji
dnevi odprtih vrat?« Kaj hitro smo
bili enotni, da ~im prej, zagotovo
pa jeseni.

Izjava Katarine Maltarski 

Sprejem obiskovalcev dneva
odprtih vrat je bil klju~nega
pomena, saj so se gostje ̀ e ob pri-
hodu morali po~utiti prijetno in
dobrodo{le. Pri vhodu, ob stojni-
ci, sva s sodelavko Matejo prija-
zno pozdravili vsakega gosta.
Moja naloga je bila, da sem usmer-
jala obiskovalce naprej proti rast-
linjakom, kjer so jih sprejeli sode-
lavci. Vsak posameznik je prejel
letak s kratko predstavitvijo
na{ega podjetja, na katerem je bil
tudi kupon~ek, s katerim so gost-

je ob odhodu prejeli lepo darilo,
lon~nico gerbero. Obisk je bil
presenetljiv, saj sva v obeh dne-
vih zabele`ili natanko 687 obi-
skovalcev. 
Temeljito smo se pripravili za ta
veliki dogodek. Vsi sodelavci smo
se z vso resnostjo in odgovornost-
jo lotili vsak svoje zadol`itve. Bili
smo navdu{eni in tak{en ob~utek
smo `eleli prenesti tudi na obi-
skovalce, kar nam je v veliki meri
tudi uspelo, saj smo med njimi
opazili veliko zanimanje.
Prikazali smo celoten proces
proizvodnega programa, dejav-

nost kot celoto in strokovnost
zaposlenih, ~esar doslej {e nismo
izvedli. Ogledati si je bilo mogo~e
skoraj vse rastlinjake in seveda
nakupiti vse izdelke.  
Ob~utki ob tako uspe{ni akciji so
zelo pozitivni, saj je bilo zadovolj-
stvo obojestransko. Na{a pri~ako-
vanja so se potrdila in trud se je
popla~al. Tako zelo dobro je bilo
sli{ati pohvale in opaziti nav du -
{enje gostov!  
Po ogledu, nekateri tudi nakupu
in sprehodu po objektih, so se
obiskovalci vra~ali proti izhodu.
Pri z ro`ami nalo`eni stojnici sva
jih pri~akali s sodelavko in s pred-
lo`itvijo kupon~ka so lahko izbi-
rali med ~udovitimi gerberami.
Precej presene~eni in z zadovolj-
stvom na obrazu so se ~udili, ali
je sploh mogo~e, da se v
dana{njih ~asih {e kje kaj dobi v
dar …

Izjava vodje vzdr`evanje okolja
Zdrav ka Klane~ka

Moram priznati, da sem se v vlo-
gi vodje prireditve, ki mi jo je zau-
pal direktor, zna{el prvi~, zato
bom svoje ob~utke opisal pred-
vsem z organizacijskega vidika.
Naloga vsekakor ni bila lahka, saj
organizirati in izvesti tako {iroko
prireditev v tako kratkem ~asu ni
»ma~ji ka{elj«.
Priprave so stekle takoj, ko smo
dobili zeleno lu~ za izvedbo pri-
reditve. Skrbno smo za~eli pripra-
vljati teren, organizirati rekvizite

in nabavljati potrebno opremo, ki
pa je ni bilo ravno veliko, saj smo
izhajali iz bolj skromnega
prora~una. Veliko je bilo odvisno
od lastne iznajdljivosti in prijatelj-
skih »daj, posodi mi …« Pri tem
nam je bila v veliko pomo~ ga.
A~imovi~, predvsem s svojimi
idejami, izku{njami, neprecenlji-
vim entuziazmom in neuni~ljivim
optimizmom. Prav tako sta nam s
promocijo, pripravo radijskega
oglasa, izdelavo transparentov in
reklamnih letakov veliko poma-
gala g. Levani~ in g. Ferlinc.
Ljudje, ki so bili vklju~eni v pri-
pravo in nazadnje tudi v samo
izvedbo, so se pokazali v izredno
pozitivni lu~i, saj so svoje delo
opravili z zadovoljstvom in ~utom
odgovornosti. Mirno lahko re -
~em, da je hotel vsak, brez izje-
me, s svojimi idejami prispevati k
uspe{nosti, a `al vse niso bile iz -

»Revitalovi strokovnjaki z velikim veseljem svetujejo pri izbiri nakupa in pri negi
rastlin ter so na svoje kreativno delo zasaditve ponosni.« Marija Vindi{
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ved ljive; velikokrat je manj dejan-
sko ve~. Za~util sem, da se vsak
zaveda svoje naloge in da je ta
pomembna, ne glede na to, ali je
nekdo pomagal urejati promet,
voditi skupine po rastlinjakih na
ogled proizvodnje ali pa animira-
ti ob~instvo. Zanimivo je bilo opa-
zovati, koliko {e imamo skritega
potenciala, ~e ga le znamo pote-
gniti na plano. To nam daje misli-
ti, da smo vsekakor za~rtali dobro
pot.
Dan odprtih vrat 13. in 14. aprila
2012 je vsekakor treba vzeti kot
pomemben mejnik in prepotre-
ben druga~en pristop do kupca,
ki ga je dandanes vse te`e priva-
biti in zadovoljiti. Po odzivu in
zadovoljnih obrazih tako sodelu-
jo~ih kot obiskovalcev pa sem
prepri~an, da je ta prireditev prva
v nizu dogodkov in poslovnih
odlo~itev, ki bodo sledile po vzo-
ru prve. Skoraj prepri~an sem, da
se spet vidimo jeseni. 
Zahvala velja prav vsem sodelu-
jo~im za po`rtvovalno delo in
opravi~ujem se vsem, ~e sem
moral biti kdaj te~en in prestrog
v `elji ~im bolje opraviti zadano
nalogo.
Mislim, da smo lahko na opravlje-
no delo upravi~eno ponosni, na
dejanske rezultate pa bomo
morali {e po~akati. Seveda pa je
to le kamen~ek v mozaiku uspe{ -
nega dela za naprej in `elja mno-
gih je, da bi dan odprtih vrat
postal tradicionalna prireditev v
korist dru`be in na{ih zvestih
kupcev.

Izjava delovodkinje Nade Kozo -
derc 

Kon~no je pri{el ta dan, dan odpr-
tih vrat, ko smo vsi zaposleni na
vrtnariji s strahom zrli v nebo in
se spra{evali, ali bo sonce ali de`.
Ampak sedaj, ko je `e za nami,
mislim, da sta bila to dneva, ko so
na{e stranke lahko videle, da smo
zaupanja vreden kolektiv. Lepo je
bilo videti, da smo enotni in da
imamo svoje mesto v podjetju ter
da nam vodilni dajo vedeti, da
smo prav mi tisti, ki bomo pone-
sli ime Revitala {ir{e – s proizvod-
njo ro` in sadik zelenjave. 
@elim, da nadaljujemo po poti, ki
nam prina{a prepoznavnost pod-
jetja, nam pa zanesljiv dohodek.
Da bi dan odprtih vrat postal tra-
dicija, saj le tako kupci vidijo, da
je slovenska – Revitalova pridela-

va sadik zelenjave in ro` varna za
potro{nike. 
In {e ena ̀ elja: da je naslednji~ na
na{i strani tudi vreme, son~ek. 

Izjava vodje vrtnarstva Irene
Grdini~ 

Dan, ki smo ga vsi nestrpno
pri~akovali, je pri{el. Prvi~ v dvaj-
setletni zgodovini Revitala smo na
{iroko odprli vrata in povabili v
na{e rastlinjake obiskovalce iz
bli`nje in daljne okolice. Vse to se
je dogajalo 13. in 14. aprila 2012.
Zaupano mi je bilo delo koordi-
natorja med posameznimi delov-
nimi skupinami. Vodje delovnih
skupin smo se nekaj dni pred
izvedbo projekta dobili in dogo-
vorili o delovnih nalogah. Delo
posameznih skupin je bilo proda-
ja, presajanje enoletnic, vodenje
obiskovalcev po rastlinjakih,
setev zelenjave, predavanje gos -
pe Mi{e in prakti~ni prikaz saje-
nja korit gospoda Borisa,  spre-
jem strank ob vhodu ter servisira-
nje vseh delovnih skupin. Mislim,
da smo delo korektno opravili v
zadovoljstvo vseh nas. Pokazalo
se je, da s skupnimi mo~mi zmo-
remo skoraj vse in nam ni~ ni pre-
te`ko.
Zahvalila bi se vsem, ki so sode-
lovali pri izvedbi tega  projekta,
tudi obiskovalcem, saj brez njih
projekt ne bi uspel. Se vidimo
jeseni!

Izjava vrtnarja Borisa Kosija 

Dan odprtih vrat je bil po 20 letih
obstoja na{ega podjetja velika
stvar, saj smo bili doslej neprepo-
znavni. Tudi ljudje iz bli`nje oko-
lice niso vedeli, kako veliki smo,
koliko razli~nih  vrst rastlin goji-
mo, koliko trajnic, grmovnic in
zelenjave. Po izjavah nekaterih
strank, ki so pri{le na dan odpr-
tih vrat, je bilo presene~enje veli-
ko, saj tudi na{e redne stranke
niso vedele veliko o na{i proiz-
vodnji. Vsi zaposleni si ̀ elimo, da
postane dan odprtih vrat tradicio-
nalen, da bi nas spoznalo {e ve~
strank in da bi rastlin, vzgojenih
pri nas, prodali ~im ve~ na
doma~em dvori{~u, saj se kako-
vost sadik zaradi prevoza, prela-
ganja in neustrezne namestitve  v
velikih prodajnih centrih zelo
poslab{a, s tem pa se poslab{a
tudi dobro ime podjetja.p
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V torek, 10. aprila, so v galeriji Fo.Vi v Strni{~u,
ki jo vodita Vlado in Jernej Forbici, odprli raz-
stavo fotografij Stojana Kerblerja, ki tematsko
pripada izklju~no tovarni Talum, saj so vse
fotografije posnete prav v njej. 
Izredno domiselno postavljena razstava s svo-
jo vizualizacijo de luje v{e~no. Ve~ina razstav -
ljenih fotografij pa dale~ presega zgolj doku-
mentiranje nekega ~asa. 
Kerbler je v Sloveniji in po svetu zaslovel pred-
vsem s svojimi tremi ciklusi z naslovi Portreti
s ptujskih ulic, Halo`ani in Koline. V zadnjem
~asu se je predstavil z novo serijo fotografij s
skupnim naslovom Dvori{~a. 
Kerblerjeve industrijske fotografije so – zdi se
mi, da neupravi~eno – ostale brez svojega pra-
vega imena. Prvi je vrednost Kerblerjeve indu-
strijske fotografije prepoznal likovni kritik
Brane Kovi~, ki je fotografijo z naslovom
Ritem iz leta 1967 (vidite jo lahko na velikem
plakatu sredi Taluma) uvrstil v pregled slo-
venske povojne fo tografije, ki je bil razstavljen
leta 1993 v Mestni galeriji v Ljubljani. Kljub
temu pa je istega leta iz{la mapa petnajstih
Kerblerjevih to var ni{kih fotografij z naslovom
Sre~anja. Ime je povezano z istoimensko foto-
grafijo iz leta 1974. V poenostavljeni in v gra-
fiko spremenjeni obliki jo lahko vidimo na
obelisku, ki se vrti pred upravno zgradbo in
med preteklostjo, sedanjostjo in prihodnost-
jo simbolizira preteklost.
Govornica na odprtju razstave je bila dr.
Marjeta Ciglene~ki, verjetno najbolj{a pozna-
valka Ker bler jeve umetnosti. 
V svojem slogu je svoje fotografije opisal tudi
avtor, ki se je v so~ nem jeziku spominjal neka-
terih detajlov iz `ivljenja tovarne in njegove
okolice. 
Razstava je neverjetno dobra. Menim, da bi jo
morali videti vsi talumovci. Brez zgodovine ni
prihodnosti. In to nam razstava vsekakor
poka`e.

Razstavo je odprl predsednik Uprave Taluma
Marko Drobni~. V svojem kratkem nagovoru
je poudaril predvsem pomembnost fotografij
za Talum in {e bolj pomembnost ljudi s foto-
grafij za razvoj Taluma (TGA) v preteklosti.
Brez njih ne bi bilo nas.p

KULTURA

Industrijska fotografija Stojana Kerblerja

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Stojan Kerbler, Vlado Forbici in Marko Drobni~, ki je razstavo odprl

Obiskovalci so si z zanimanje ogledovali fotografije

Strokovno razlago fotografij je podala Marjeta Ciglene~ki
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Cvetli~ni dan
odprtih vrat

FOTO: SRDAN MOHORI^, DARKO FERLINC

FOTOREPORTA@A
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KOMUNICIRANJE 

Nove Novice

Najbr` ste `e opazili, da smo spremenili obliko Novic, ki jih lahko
ob~asno vzamete pri vratarnici. Sprememba je nastala zato, da bodo
bolj podobne ~asopisu Aluminij, ki je osnovni tiskani medij v Talumu.
Z Novicami vas bomo {e naprej obve{~ali o novostih v na{i tovarni.
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SLOVAR^EK: TRILLO – argentinski novinar in strip scenarist (Carlos, 1943-2011), IERO – ameri{ki rock pevec (Frank, 1981), ZALO[E – kraj
pri Podnartu, ALGOL – programski jezik za ra~unalnike, ROCA – rt na Portugalskem, najzahodnej{a to~ka Evrope, ATKA – otok v Aleutih.




